




3 اقتصادی

توانمندی داخل برای رفع نیازهای کشور کافی است؛ 

وزیرصنعت:توپوتشرهاضربهایبهاقتصاد
ایرانواردنمیکند

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: »اقتصاد ایران آنقدر وسیع و متنوع است که به هیچ 
وجه با توپ و تشرهای توخالی، ضربه ای به آن وارد نمی شود.« 

»محمد شریعتمداری« دیروز در حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران در 
پاسخ به این پرسش که »خروج آمریکا چه تاثیری در تولید کشور دارد؟« گفت: از روزی 
که سیاست های اقتصاد مقاومتی توسط رهبر معظم انقلاب مطرح شد »نگاه درون زا به 

توانایی های داخلی« در اقتصاد کشور شکل گرفته است.
وی ادامه داد: امروز در بخش قابل توجهی از تولید به هیچ وجه به فضای بیرونی نیاز 

نداریم و توانمندی های داخل کشور برای رفع احتیاج ها کافی است.
وزیر صنعت اضافه کرد: البته ممکن است در برخی از شاخه های صنعتی که با دنیا 

تبادلاتی داریم با مشکلات اندکی مواجه شویم.
* صداوسیما کالای ایرانی را رایگان تبلیغ کند

شریعتمداری در بخش دیگری از سخنان خود، در مورد نقش صداوسیما در حمایت از 
کالای ایرانی گفت: انتظار ما به عنوان متولی تولید این است که تبلیغات کالاهای ایرانی 
در وقت های مناسب در برنامه های پربیننده تلویزیون تا جایی که امکان دارد به صورت 

رایگان و یا با حداقل هزینه ها باشد؛ توجه به این مساله یکی از ضرورت هاست.
وزیر صنعت در مورد حجم مبادلات تجاری ایران در 2 ماه نخست امسال نیز گفت: در 2 
ماه پیاپی رشد صادرات غیرنفتی کشور را مشاهده می کنیم؛ در آخر اردیبهشت صادرات 
غیرنفتی 28 درصد رشد کرد و واردات 1.7 درصد کاهش یافت؛ 1.5 میلیارد دلار تراز 
تجاری کشور در 2 ماه نخست امسال مثبت است که امید را در بین تولیدکنندگان زنده 

می کند.
قاچاق و همچنین  از ورود کالاهای  واردات، جلوگیری  با مدیریت  تاکید کرد:  وی 
جلوگیری از ورود کالا بدون پرداخت حقوق ورودی )حتی به صورت قانونی(، امسال 
با شدتی بیشتر از کالاهای ایرانی حمایت می کنیم تا شرایط بالا رفتن کیفیت کالاها 

فراهم شود.
شریعتمداری اظهار داشت: از صداوسیما انتظار می رود پشرفت های مهم در عرصه 
فناوری های بالا بویژه در حوزه طراحی و مهندسی و ساخت و تولید را به مردم منعکس 

کنند.
وی گفت: اینکه یک کشور بتواند در مدت پنج سال 80 میلیون تن ظرفیت خود را 
در زنجیره تولید فولاد افزایش دهد و به سقف 200 میلیون تن برسد و همزمان 110 
میلیون تن ظرفیت در حال اجرا با پیشرفت بالای 60 درصد داشته باشد، یعنی از نظر 

صنایع پایه، زنده است.
وزیر صنعت با بیان اینکه 51 هزار واحد صنعتی در کشور مشغول ساخت و ساز است، 

گفت: این روند نشان می دهد کشور در زمینه صنعت در حال پیشرفت است.
وی به تقاضای تاسیس برای 20 هزار و 760 واحد صنعتی جدید در سال گذشته اشاره 
کرد و آن را نشانه این دانست که باوجود سختی های موجود در بخش تولید، فعالان بخش 

خصوصی علاقه مند به فعالیت و تولیدند.
* افزایش 9.6 درصدی قیمت خودرو

وزیر صنعت در پاسخ به پرسشی در مورد افزایش قیمت خودرو نیز گفت: خودروسازان 
داخلی فقط مجاز به افزایش قیمت تا مرز تورم انتظاری )9.6 درصد( با رعایت ضوابط 

سازمان حمایت هستند.
وی تاکید کرد: اگر تخلفی در این مورد توسط نمایندگان مجاز شرکت های خودروسازان 

مهم گزارش شود، سازمان های نظارتی برخورد جدی خواهد کرد.
شریعتداری به افزایش قیمت تمام شده در قطعه سازی ها اشاره کرد وافزود: به دلیل 
افزایش قیمت فولاد، محصولات پتروشیمی و آلومینیوم، قیمت تمام شده برخی از مواد 

مصرفی در تولید و ساخت قطعات داخلی افزایش یافته است.
وی با تاکید بر اینکه باید به قدرت خرید مردم نیز توجه داشت، گفت: تلاش می کنیم 
خودروسازان سود خود را با افزایش بهره وری تامین کنند و با حمایت بیشتر از نوسازی 

صنعتی، قیمت تمام شده تولید در فعالیت های قطعه سازی به حداقل برسد.

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

تعاونیهایجدیدپارسالبرای68هزارنفر
اشتغالزاییکردند

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: سال گذشته چهار هزار و 140 
تعاونی با 92 هزار و 600 عضو با ظرفیت شغلی 68 هزار نفر تشکیل شد. 

»سید حمید کلانتری« روز چهارشنبه در نشست خبری ضمن ارائه گزارش عملکرد 
سال 96 افزود: اقتصاد تعاونی در جهت افزایش بهره وری، کارآمد کردن واحدهای خُرد و 

کوچک ایفای نقش می کند.
وی، یکی از غفلت ها در کشور را بی توجهی به تعاون دانست و گفت: در حالی که مردم 

نقدینگی دارند اما نمی دانند چگونه آن را با بهره وری بالا به کار گیرند. 
معاون امور تعاون به تشریح عملکرد این بخش پرداخت و افزود: پارسال 2700 تعاونی 

تولید تشکیل شده که نسبت به سال پیش از آن، 21 درصد رشد داشته است.
کلانتری ادامه داد: سال گذشته همچنین 20 تعاونی خدماتی با عضویت 2 هزار و 350 
نفر، 25 تعاونی توسعه و عمران شهرستانی، 180 تعاونی در حوزه خدمات، 24 تعاونی در 

حوزه حمل و نقل فعالیت خود را شروع کردند.
وی گفت: در هر شهرستان یک تعاونی توسعه عمرانی تشکیل می شود و تاکنون 62 

تعاونی توسعه با عضویت یک هزار و 890 نفر تاسیس شده است. 
کلانتری به تکمیل 85 درصد مسکن مهر در قالب تعاونی ها اشاره کرد و افزود: پارسال 
842 هزار واحد مسکن مهر با مدیریت 6 هزار و 500 تعاونی ساماندهی شد و 740 هزار 

واحد مسکونی به اتمام رسید و 101 هزار واحد مسکونی نیز در حال تکمیل است.
وی همچنین درباره طرح »روستا تعاون« نیز اظهارداشت: پارسال این طرح را شروع 
کردیم و تا پایان سال 96، سه هزار و 400 تعاونی متقاضی استفاده از تسهیلات در 
»سامانه کارا« ثبت نام کردند. به گفته وی، تسهیلات درخواستی متقاضیان یک هزار و 

700 میلیارد تومان با ظرفیت شغلی 64 هزار نفر است. 
معاون تعاون وزارت کار ادامه داد: تاکنون 483 طرح ثبت شده در »سامانه کارا« با اعتبار 

432 میلیارد تومان تصویب شده است. 
سامانه کارا، برای دریافت تسهیلات مورد نیاز تعاونی ها جهت راه اندازی کسب و کارها 
بویژه در مناطق کمتر برخوردار و یا دارای نرخ بیکاری بالا و همه کارآفرینان و سرمایه 

گذاران روستایی راه اندازی شده است. 

دبیر انجمن قطعه سازان: 

بنددریافتغرامتبهقراردادهایجدید
قطعهسازیاضافهشود

دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور خواستار الحاق بند دریافت 
غرامت از قطعه سازان اروپایی به قراردادهای جدید در صورت ترک آنها از بازار ایران شد. 
»آرش محبی نژاد« درباره خروج یکجانبه آمریکا از برجام و تاثیر آن بر صنعت قطعه 
سازی کشور افزود: آمریکایی ها بطور مستقیم در صنعت خودرو و قطعه سازی کشورمان 

دخیل نیستند که پایبند نبودن آنها به برجام بخواهد بر این صنعت اثرگذار باشد.
به گفته وی، هرچند خروج آمریکا نباید روی کاغذ بر قراردادهای خودرویی اثر مستقیم 
بگذارد، اما در صورت تحریم و جریمه شرکت هایی که با خودروسازان و قطعه سازان ایرانی 
در ارتباطند، شرکت هایی مانند پژو، سیتروئن و رنو به بررسی منافع میان و بلندمدت 

خود می پردازند.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: با نشانه هایی که در روزهای گذشته دریافت شده و با 
حمایت هایی که اتحادیه اروپا و بویژه فرانسه از برجام کرده است، به نظر می رسد مشکلی 

برای ادامه همکاری خودروسازان اروپایی با ایران نباشد.
وی با یادآوری اینکه صنایع قطعه سازی چین، هند و روسیه نیز با ایران همکاری دارند، 
گفت: با قطعیت می توان گفت خروج آمریکا از برجام روی قراردادهای قطعه سازی با 

چینی ها اثرگذار نیست.
دبیر انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور یادآور شد: اتحادیه اروپا نیز 
با اجرای قانون انسداد اعلام کرده که از شرکت های کوچک و متوسطی که در ارتباط با 
ایران مشمول جریمه های آمریکا شوند، حمایت خواهد کرد که این حمایت شامل شرکت 

های قطعه سازی خواهد شد.

به اعتقاد برخی از کارشناسان، تک نرخی شدن ارز یک پیشرفت قابل توجه 
برای رسیدن به بازاری منسجم و متشکل همانند بورس ارز است و از میزان رانت 

و فسادی که دلار آزاد یا مبادله ای ایجاد کرده بود، می کاهد. 
65 روز از سال 97 می گذرد و بازار ارز روزها و هفته های پرنوسانی را در این 
مدت گذرانده است؛ اگرچه با اعلام سیاست تک نرخی شدن دلار، تا حدی التهاب 
بازار ارز فروکش کرد، اما همچنان بازار غیررسمی به کار خود ادامه می دهد و این 

بازار عنوان »قاچاق« به خود گرفته است.
در ایامی بحران ارزی به اوج خود رسیده بود، یکی از بزرگ ترین مسایلی که 
وجود داشت، شفاف نبودن بازار بود. یادمان نمی رود که در روزهای ابتدای سال 
و در ایامی که بازارها تعطیل بود، با وجود این که هیچ بازاری فعالیت رسمی و 
جدی خود را از سر نگرفته بود، یک دفعه نرخ ارز صعودی شد و با کمبود ارز در 
بازار مواجه شدیم؛ این در حالی است که به باور برخی از تحلیلگران اقتصادی، اگر 
محلی برای مبادلات ارزی شبیه به بورس وجود داشت، تمام مبادلات اقتصادی 
شفاف می شد. البته مقامات بانک مرکزی معتقد بودند که »بازار ارز در سال های 
گذشته در تعطیلات تا 15 فروردین هیچ تحرکی نداشت و اتفاقات و التهاباتی که 
رخ داد، فقط و فقط در فضاهای تلگرامی و شبکه های مجازی بود و قیمت هایی 

اعلام می شد.«
چند سال برنامه ریزی برای راه اندازی بورس ارز

راه اندازی بورس ارز از سال ها قبل در اقتصاد ایران مطرح است؛ به طوری که در 
آذرماه 1394 شورای عالی بورس راه اندازی بازار آتی ارز را به تصویب رساند. پیش 
از این، بهمن ماه سال 1395 ولی الله سیف، رییس کل بانک مرکزی خبر داده بود 
که »در رابطه با راه اندازی بورس ارز در حال برنامه ریزی هستیم تا بازارهایی که با 

شفافیت معاملات ارزی را انجام می دهند، این مهم را در نظر بگیرند.«
آبان سال گذشته شاپور محمدی، رییس سازمان بورس و اوراق بهادار از مذاکره 
با بانک مرکزی برای راه اندازی بورس ارز خبر داده و گفته بود: »بورس ارز به 
تصویب شورای عالی بورس رسیده و تنها تایید نهایی بانک مرکزی باقی مانده 
است. بر این اساس، بانک مرکزی موافقت کلی خود را در زمینه راه اندازی بورس 
ارز ابلاغ کرده است، اما اکنون در خصوص زمان اجرایی آن تردیدهایی وجود 

دارد.«
وی یادآور شده بود: »بانک مرکزی تلاش های بسیاری را در این زمینه انجام 

داده است که امیدواریم هر چه زودتر شاهد راه اندازی بورس ارز باشیم.«

حلقه نقص سیاست گذاری ها تکمیل شود
با این وجود، هنوز خبری از پیشرفت این مذاکرات و به راه افتادن بورس ارز 
نیست. حیدر مستخدمین حسینی، کارشناس اقتصادی می گوید »دولت چاره ای 
جز آنچه در مورد ارز تصمیم گرفت و اعمال کرد، نداشت ولی اکنون باید حلقه 

نقص سیاست گذاری خود را تکمیل کند.« 
وی توضیح می دهد: »اکنون درباره وضعیت ارز دو دیدگاه وجود دارد؛ ابتدا 
این که ارزی که در اختیار دولت است و از محل فروش نفت به دست می آید، 
باید برای فعالیت های زیربنایی کشور لحاظ شده و این نفت نباید وارد حیطه بازار 
و توزیع بین فعالان اقتصادی شود. طبق این دیدگاه این ارز باید صرف جاده ها، 
سیستم های ریلی کشتی رانی و ... هزینه شود. این دیدگاه همچنین مخالف ارز 

مسافرتی و دانشگاهی و ... است.«
مستخدمین حسینی می افزاید: »یک دیدگاه دیگر هم وجود دارد که می گوید 
ارزی که به دست دولت آمده، باید تامین کالاهای اساسی کشور و همچنین 
واردات کالاهای واسطه ای و سرمایه ای به کار رود. در کنار این، نظر دیگری هم 
وجود دارد مبنی بر اینکه بورس ارز شکل بگیرد و ارز مورد نیاز جامعه که ضروری 
نیست، در آن بورس عرضه شود و تابع عرضه و تقاضا برای مصارف مردم برقرار 

شود.«
به باور وی، »دقیقا حلقه نقص تصمیمات ارزی در کشور همین است. با توجه به 
این که دولت نفت می فروشد و ارز آن را در اختیار دارد، می تواند آن را با هر قیمتی 
که می خواد عرضه کند، اما در کنار آن برای ارزهای متفرقه که ضروری نیست، به 
جای اینکه مردم را به سمت فعالیت های زیرزمینی بکشاند و به این ترتیب نیروی 
انتظامی را هم وارد عرصه کرده که با مردم درگیر شوند، بهترین کار این است که 

بورس ارز محدود راه بیاندازد.«
این کارشناس اقتصادی تصریح می کند: »اکنون گفته می شود حدود 20 میلیارد 
دلار ارز در خانه ها وجود دارد؛ اگر بورس ارز ایجاد شود، این ارز در آنجا ارایه شده 
و مردمی که به آن نیاز دارند، از آن استفاده می کنند. اکنون می بینبم که سیاست 
سپرده گذاری ارزی مردم در بانک ها چندان موفقیت آمیز نبوده است، چون مردم 
هنوز به برنامه های اقتصادی دولت و بانک مرکزی اعتماد ندارند، بنابراین خوب 

است که دولت با ایجاد بورس ارز زمینه افزایش اعتماد را فراهم کند.«
چاره کنترل بازار، شاید بورس ارز نباشد

اما معاون بورس تهران معتقد است »شاید چاره کنترل بازار ارز تاسیس بورس 

ارز نباشد و شاید لازم باشد بازارهای دیگر و روش های دیگر از جمله حساب ها و 
سپرده های ارزی داشته باشیم.« به گفته روح الله حسینی مقدم، »برای تاسیس هر 
بازاری، باید اجازه دهیم منطق و سازوکار عرضه و تقاضا در آن حاکم شود و آن 

بازار باید با شرایط بازار آزاد همخوانی داشته باشد.«
وی در پاسخ به این که لازمه راه اندازی بازار مشتقه ارز در ایران چیست؟ می گوید: 
»شرایط اقتصادی ما با خیلی از کشورهای دیگر متفاوت است. در کشورهای دیگر 
سرمایه گذاری در ارز یک نوع سرمایه گذاری متعارف محسوب نمی شود، ولی در 

کشور ما این موضوع معمول است.«
معاون سازمان بورس می افزاید: »در نتیجه یکی از بازارهایی که تمایل به 
سرمایه گذاری در آن در ایران وجود دارد، بازار ارز است. شاید باید نسخه هایی 
برای ایجاد این بازار در ایران وجود داشته باشد که در کتاب ها و برای جاهای 

دیگر دنیا وجود ندارد.«
معاون بورس تهران تاکید کرد: »البته شاید چاره کنترل بازار ارز تاسیس بورس 
ارز نباشد و شاید لازم باشد بازارهای دیگر و روش های دیگر از جمله حساب ها و 
سپرده های ارزی داشته باشیم. بانک مرکزی اگر روی این چیزها فکر کند، می 

تواند به یک جمع بندی مناسب در این مورد برسد.«
به اعتقاد حسینی مقدم، »اگر اعتقاد بر این است که سازوکار بازار سرمایه 
می تواند به بازار ارز کمک کند، برای پاسخ به برخی از تقاضاهایی که وجود دارد، 

بازار سرمایه این آمادگی را دارد.«
وی تصریح می کند: »سابقا بورس کالا به یک شکل اعلام کرد که آمادگی 
تشکیل بورس ارز است و بورس تهران هم در مقاطعی بحث مشتقات ارزی را 
مطرح کرد تا بتواند این بازار را راه اندازی و به بازار ارز کمک کند. ما در دهه 70 
و اوایل 80 در بورس تهران گواهی سپرده ارزی منتشر می کردیم. به نظر من 

می توانیم روی این موضوع فکر کنیم و به یک نتیجه برسیم.«
بورس ارز ظرفیت های زیادی دارد

سعید صمدی، عضو هیات علمی دانشگاه اصفهان نیز می گوید: »ما می توانیم از 
ظرفیت بورس برای ایجاد بازار ارزی استفاده کنیم. در هر اقتصادی وقتی بازاری 
را نادیده بگیریم مشکل ساز خواهد بود، بنابراین اگر بتوانیم از ظرفیت های بورس 
ارزی در این زمینه استفاده کنیم، قطعا با کنترل بازارهای موازی می توانیم از رشد 

قیمت هایی که در بازارغیررسمی شاهد آن هستیم، جلوگیری کنیم.«
از نظر این اقتصاددان، »بهتر است منابع ارزی را به سمتی هدایت کرد که 
کمترین نقل و انتقالات در آن صورت بگیرد؛ چراکه راحت تر می توان از شتاب 

گرفتن قیمت در بازارهای غیررسمی جلوگیری کرد.«
او معتقد است: »بهترین راه تامین ارز برای این بازارها استفاده از ارزهای حاصل 
از صادرات است. با تخصیص بخشی از این ارزها به بازار بورس در کنار محدود 
کردن دامنه فعالیت های رانتی، کنترل قیمت ها را با کارآمدی بیشتری اعمال 
کرد. تخصیص ارز حاصل از صادرات بهترین روش برای ایجاد »بازار آزاد ارزی« 
است و با توجه به نیاز مردم بخشی از تقاضاهای ارزی باید در بازاری موازی ایجاد 
شود و برای مهار رانت های موجود در بازارهای غیررسمی چه راهکاری بهتر از 

بورس ارزی می تواند باشد.«
مهلت مجلس برای ایجاد بورس ارز

با این حال، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرده است »حالا که ارز 
تک نرخی شده است، بر اساس طرح مشترک مجلس و دولت که در چند روز 
آینده نهایی می شود، بانک مرکزی مکلف خواهد شد حداکثر در مدت یک ماه 

بازار متشکل ارزی یا همان بورس ارز را تاسیس کند.«
به گفته وی، »اگر هم بانک مرکزی حداکثر ظرف یک ماه زمینه تاسیس بازار 
متشکل ارزی یا همان بورس ارز را فراهم نکند، آن وقت مجلس خودش دست 
به کار خواهد شد و با تصویب قانونی، بانک مرکزی را به انجام این کار مکلف 

خواهد کرد.«

واکاوی دیدگاه کارشناسان  درباره ایجاد بازار بورس؛

بورس ارز آرامش را به بازار باز می گرداند؟ 

پنجشنبه -3 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4564

با اعمال تغییراتی در برخی موارد بخشنامه ارزی بانک مرکزی امکان خرید ارز از 
صرافی ها نیز فراهم شد. البته این خرید در سامانه یکپارچه ارزی )نیما( انجام می شود 

و به هیچ عنوان به معنی ورود صرافی ها به خرید و فروش ارز در بازار آزاد نیست.
از روز 21 فروردین ماه سال جاری سیاست جدید ارزی به مرحله اجرا درآمد و 
در مهم ترین بخش آن خرید و فروش ارز در بازار آزاد کلا ممنوع شد. به طوری که 
صرافی ها از معاملات ارزی منع شده و این جریان به سمت بانک ها رفت و عمده عرضه 
و تقاضا که توسط صادرکنندگان و واردکنندگان انجام می شود در سامانه یکپارچه 
ارزی )نیما( وارد شد. در این سامانه بانک ها، واردکنندگان و صادرکنندگان حضور 
داشته و بانک مرکزی کنترل لازم را انجام می دهد. در این بین واردکنندگان کالا 
و خدمات به عنوان متقاضیان ارز، صادرکنندگان در نقش فروشندگان و همچنین 
بانک ها و صرافی ها به عنوان واسطه گران یعنی کسانی که منابع را از عرضه کننده به 

متقاضی هدایت می کنند، قرار دارند.
صرافی ها از طریق سامانه نظارت می توانستند وارد سامانه نیما شده و مجاز بودند 
تا بتوانند از طریق این سامانه ارز صادرکنندگان را خریداری و حواله های ارزی آنها 
را بفروشند، اما در این بخش اولویت با بانک ها بود. در سوی دیگر برای فروش ارز 
یعنی تامین نیاز واردکننده اولویت اصلی بانک ها بودند به عبارتی آنها ارز مورد نیاز را 
تامین و از طریق صرافی خود به متقاضی ارائه می کردند. در این شرایط متقاضی ارز 
نمی توانست صرافی غیر از صرافی بانک ها را برای خود انتخاب کند و انتخاب برعهده 
بانک بود. اما براساس بخشنامه جدیدی که بانک مرکزی صادر کرده شرایط متفاوت 

شده و امکان انتخاب برای صرافی آزاد است.
بر اساس یکی از مفاد بخشنامه اخیر بانک مرکزی مسئولیت خرید ارز به غیر از 
مواردی که بانک عامل تعهد پرداخت ارز به ذینفع را بر عهده دارد واردکننده خود باید 
خرید را انجام داده و با مراجعه به سامانه جامع تجارت راسا اقدام به تامین ارز از طریق 
سامانه نیما کند. اطلاعات دریافتی در مورد  جزئیات بخشنامه اخیر بانک مرکزی از 
این حکایت دارد که  وقتی متقاضی برای دریافت و تامین ارز خود از کانال بانک ها وارد 
شده و مراحل آن را انجام می دهد در زمانی که قرار است ارز مورد نیاز را از صرافی 
تحویل بگیرد دیگر مثل گذشته نیست که مجبور باشد صرفا به صرافی بانک مراجعه 
کند. در این حالت آزاد گذاشته شده و می تواند ارز مورد نیاز خود را از صرافی مورد 
نظر خود که البته صرافی های مجاز حاضر در سامانه نیما هستند تهیه کند. ولی در 
این رابطه نکته ای که وجود دارد این است که وقتی بانک صرافی خود را برای تامین 

ارز معرفی می کند با توجه به تعهداتی که برعهده دارد نسبت به پرداخت ارز متعهد 
خواهد بود، ولی اگر از صرافی آزاد دریافت شود ممکن است تعهدی در این رابطه 
وجود نداشته باشد. به گزارش ایسنا، در یکی دیگر از بندهای این بخشنامه به نحوه 
تامین ارز توسط بانک های عامل اشاره شده و آمده است که بانک عامل در مواردی 
که تعهد پرداخت ارز به مشتری را دارد، می تواند از طریق سامانه تامین ارز اقدام به 
خرید از سامانه نیما کند. در این رابطه باید گفت که بانک ها سه راه تامین ارز دارند 
که عبارتند از خرید از بانک مرکزی، حساب ارزی خود مشتری و سامانه تامین ارز، اما 
طبق این بخشنامه این امکان برای آنها فراهم شده که بتوانند به سامانه نیما مراجعه 

کرده و ارز مورد نیاز خود را تامین کنند.
در بند دیگر آمده که در مواردی که واردکننده راسا اقدام به تامین ارز از سامانه نیما 
می کند مبنای عمل بانکِ عامل روش برات بدون تعهد خواهد بود. دراین باره لازم 
به یادآوری است که اگر وارد کننده راسا در سامانه نیما اقدام به تامین ارز کند، خود 
به خود مبنای عمل بانک روش برات بدون تعهد است به این معنی که نمیتواند به 
بانک بگوید که اول پول اسناد پرداخت شود و بعد اسناد تحویل متقاضی شود)روش 

برات با تعهد(.
اما بانک مرکزی در این بخشنامه تاکید کرده که  بانک عامل باید برای کسانی که از 
سامانه نیما تامین ارز می کنند وثایق لازم را دریافت کند. به عبارتی در این رابطه باید 

طبق بخش اول مجموعه مقررات ارزی اقدام کند.

متن آگهی
آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست و ضمائم به آقای رسول بدرلو 

فرزند 
خواهان آقای علی رمضانی دادخواستی به طرفیت خوانده آقای رسول بدرلو به 
خواسته استرداد پلاک پژو به شماره انتظامی 16-834 ب 81 بانضمام هزینه دادرسی 
و تامین خواسته و خسارات قانونی مطرح که به این شعبه ارجاع و به شماره پرونده 
کلاسه 9709982522500025 شعبه 25 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان 
قم  ثبت و وقت رسیدگی  مورخ 1397/04/13 ساعت 09:00 صبح تعیین که حسب 
دستور دادگاه طبق موضوع ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان 
بودن خوانده و درخواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار 
آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشار آگهی به دفتر دادگاه 
مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود ، نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و 

در وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد . ) م الف 15724( 
مسئول دفتر شعبه 25 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم - 
راضیه لطفی

اعلام کرد،  آمریکا  بی سی«  ان  شبکه خبری »سی 
تحلیلگران نفتی مانند »کریستین ملک« در بانک سرمایه 
گذاری »جی پی مورگان« آمریکا معتقدند، تهدید بزرگ 
در عرضه نفت، کاهش تولید نفت ونزوئلاست نه کم شدن 
صادرات نفت ایران، زیرا بعید است مشتریان بزرگ نفت 

ایران از تحریم های آمریکا پیروی کنند. 
تارنمای  در  شده  یاد  خبری  شبکه  ایرنا،  گزارش  به 
صادرات  تحلیلگر،  این  باور  به  نوشت:  خود  اینترنتی 

نفت ایران تغییری نخواهد کرد و تهران به احتمال زیاد 
تحریم های اقتصادی آمریکا را با صادرات نفت بیشتر به 

کشورهایی مانند ترکیه و هند دور خواهد زد. 
وی معتقد است، تحریم های ایران تاثیر بسیار کوچکتر، 
تدریجی تر و غیرقطعی تری در مقایسه با کاهش تولید 

نفت ونزوئلا بر بازارهای نفت خواهند داشت.
ملک ادامه داد: کشورهای خریدار نفت ایران 180 روز 
وقت دارند نشان دهند آیا واردات نفت از ایران را کاهش 

مالی  به موسسه های  یا دسترسی محدود  می دهند 
آمریکا را می پذیرند. 

به گفته این تحلیلگر نفتی جی پی مورگان، تحریم های 
گذشته موجب کاهش صادرات نفت ایران به یک میلیون 
بشکه در روز شد، اما این بار گمان می رود همکاری های 

بین المللی در مورد تحریم ایران کمتر باشد. 
وی افزود: اتحادیه اروپا هنوز در تلاش است برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( را نجات دهد تا بتواند از ایران نفت 
بخرد؛ هر چند برخی تولیدکنندگان بزرگ مانند توتال 
اعلام کرده اند در صورتی که آمریکا در مورد آنها استثنا 

قائل نشود، ایران را ترک خواهند کرد.
این تحلیلگر نفتی گفت: چین، بزرگترین مشتری نفت 
ایران هنوز از برجام حمایت می کند و از نظر تاریخی از 

تحریم های آمریکا علیه ایران پیروی نکرده است.
تحلیلگر بانک سیتی گروپ آمریکا نیز به شبکه خبری 
یاد شده گفت: اختلال در تولید نفت ایران ممکن است 

200 هزار بشکه بیشتر نباشد.
این بانک بتازگی قیمت مورد انتظار نفت در سال جاری 
را 10 دلار افزایش داده و انتظار دارد متوسط قیمت نفت 

در سال 2018 به 75 دلار در هر بشکه برسد.
سیتی گروپ، دلیل افزایش قیمت مورد انتظار نفت را 
تاثیر کاهش عرضه نفت ایران و ونزوئلا در بازارها اعلام 

کرده است. 
براساس اعلام سیتی گروپ، تحلیلگران اتفاق نظر دارند 
که هر اختلالی در صنعت نفت ونزوئلا - که منبع اصلی 
درآمد ارزی این کشور است - موجب بدتر شدن بحران 

اقتصادی در این کشور می شود. 

مشتریاناصلینفتایرانازتحریمهایآمریکاپیروینمیکنند

نحصار بانک ها شکست

بازگشتصرافیهابهمعاملاتارزی
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پلی آف نه، این بار در بازی مرگ و زندگی 

استقلال-السد؛بازگشتژاوی
بهمعبدخاطراتتلخ

2 تیم استقلال و السد بعد از یک سال دو باره در لیگ قهرمانان آسیا به هم رسیدند.
ژاوی به عنوان یکی از مهمترین ستاره های فوتبال دنیا قرار است در کمتر از 2 سال برای 
سومین بار وارد ورزشگاه آزادی می شود که این می تواند یک اتفاق جذاب برای هواداران 
فوتبال ایران باشد هرچند که این ستاره اسپانیایی هرگز خاطرات خوبی از حضور در این 

ورزشگاه ندارد.
بار اول که ژاوی به ایران آمد مربوط به بازی پلی آف لیگ قهرمانان آسیا می شد، جایی 
که استقلال به عنوان تیم سوم لیگ پانزدهم در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا به السد 
برخورد کرد، در آن بازی ژاوی فوق العاده بازی کرد اما درخشش مهدی رحمتی باعث شد 
او نتواند در تهران طعم گلزنی به استقلال را بچشد. در نهایت آن بازی با نتیجه صفر بر صفر 
به پایان رسید تا آبی ها با درخشش مهدی رحمتی بتوانند در ضربات پنالتی تیم قدرتمند 
قطری را شکست بدهند. در بازی برگشت ژاوی بی تردید ستاره تیمش در ورزشگاه آزادی 
بود اما خطاهای شدید شجاع خلیل زاده به روی پای او وقتی با جریمه مناسب از سوی داور 
روبرو نشد، باعث شد ستاره اسپانیایی السد عصبانی شود و همین مساله باعث شد یکی از 
معدود صحنه های جنجالی دوران فوتبال او رقم بخورد. ژاوی هرچند در هر دو بازی او در 
ورزشگاه آزادی از نظر فردی نمایش فوق العاده ای داشت اما از نظر تیمی خاطره خوبی 
برای او به جای نماند تا حالا او با خاطره ای تلخ پای به بازی سوم بگذارد. السد در بازی رفت 
مرحله یک چهارم نهایی باید در ورزشگاه آزادی با استقلال بازی کند و این بار ژاوی باید 
امیدوار باشد بتواند با درخشش خود کاری کند تیمش برای اولین بار در دوران حضور او 
طعم حضور در مرحله نیمه نهایی لیگ قهرمانان را بچشد، اتفاقی که ستاره اسپانیایی برای 

رقم خوردن آن انگیزه زیادی دارد.

پرویز مظلومی:

استقلالبایددربازیرفتکارالسدرا
تمامکند

سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: مایل بودم استقلال و پرسپولیس با یکدیگر 
بازی می کردند تا یک تیم از ایران به مرحله بعد صعود کند. پرویز مظلومی در خصوص 
قرعه سرخابی های ایرانی در مرحله یک چهارم لیگ قهرمانان آسیا گفت: به اعتقاد من 
استقلال بازی به مراتب راحت تری نسبت به پرسپولیس دارد. این تیم می تواند خود را 
تقویت کرده و آماده جدال با السد باشد. آبی پوشان باید در بازی رفت کار را تمام کنند زیرا 
مطمئنا در قطر کار سختی در پیش خواهند داشت. وی در ادامه خاطرنشان کرد: دوست 
داشتم استقلال و پرسپولیس در این مرحله با هم بازی می کردند. با توجه به شرایطی که 
پرسپولیس داشت، استقلال می توانست این تیم را شکست دهد. قرمزپوشان پنجره نقل 
و انتقالشان بسته است و این فرصتی مناسب برای استقلال بود. البته یک حسن دیگر این 
موضوع این بود که بالاخره یکی از دو تیم ایرانی به مرحله بعد صعود می کردند. مظلومی در 
خصوص دیدار پرسپولیس برابر الدحیل هم گفت: الدحیل تا به اینجای کار تمام بازی هایش 
را با پیروزی به پایان رسانده و حریف سختی برای پرسپولیس خواهد بود. امیدوارم پنجره 
نقل و انتقالات قرمزپوشان هم باز شود تا این تیم بتواند بازیکنان موردنظرش را جذب کند. 
سرمربی پیشین استقلال تصریح کرد: البته نباید از الان به این فکر کنیم که الدحیل برنده 
دیدار برابر پرسپولیس خواهد بود، زیرا قرمزپوشان از حمایت هوادارانشان برخوردارند و می 
توانند از همین موضوع استفاده کرده و به پیروزی برسند. وی در پایان و در پاسخ به این 
پرسش که آیا استقلال می تواند به مرحله بعد صعود کند، گفت: با شناختی که از استقلال 
دارم و هماهنگی که در این تیم وجود دارد، مطمئنم آبی پوشان با جذب نفرات جدید و 
هماهنگی بین جوانان و باتجربه ها، می توانند به فینال لیگ قهرمانان آسیا هم راه پیدا کنند.

ماندن یا رفتن از پرسپولیس بعد از صحبت با سرمربی 

گرشاسبی:مسلمانبابرانکوصحبتمیکند
»حمیدرضا گرشاسبی« سرپرست باشگاه پرسپولیس، گفت: »صادق محرمی« از جمع 

سرخپوشان جدا شده و قرار است 
»محسن مسلمان« با »برانکو ایوانکوویچ« سرمربی تیم صحبت کند و سپس برای ماندن یا 
رفتن تصمیم بگیرد.  گرشاسبی دیروز بعد از پایان جلسه هیات مدیره در جمع خبرنگاران 
همچنین در مورد قرعه پرسپولیس در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان گفت: برایمان 
فرقی نمی کرد که با چه تیمی در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان دیدار کنیم، بلکه 
مهم حضور قدرتمندانه برابر حریف است. با توجه به اینکه در دیدار برگشت میزبان الدحیل 
قطر هستیم، امیدواریم که هواداران مانند همیشه حمایت لازم را از تیم داشته باشند. وی 
در خصوص همزمانی دیدار برگشت )سه شنبه 27 شهریور( با تاسوعای حسینی یادآور شد: 
تغییر برنامه مسابقات دست ما نیست و قرار است در این رابطه نامه ای به فدراسیون بدهیم 
و در صورتی که تاریخ مسابقه تغییر نکند، همانطور که در سال گذشته و در دیدار ایران با کره 
جنوبی در مقدماتی جام جهانی، ورزشگاه آزادی به حسینیه تبدیل شد، هواداران پرسپولیس 
بهتر از قبل حماسه ای دیگر خلق خواهند کرد. گرشاسبی همچنین گفت: با بازیکنان از 
جمله محسن مسلمان برای تمدید قرارداد صحبت کرده ایم و قرار است مسلمان پس از 
صحبت با برانکو تصمیم بگیرد. وی گفت: مشکلات مالی و بدهی هایی که از گذشته وجود 
داشته برای باشگاه دردسر ساز شده و در یک فقره از پرونده ها که مربوط به گولیج بازیکن 
استرالیایی است تا هفتم خرداد فرصت داریم یک میلیارد و 200 میلیون تومان از بدهی او را 
پرداخت کنیم که فعلا پولی برای این کار وجود ندارد.  سرپرست باشگاه پرسپولیس یادآور 
شد: بدهی های باشگاه 19 میلیارد تومان است و بایستی کم کم و به مرور پرداخت کنیم. 
وی بیان داشت: یکی از مشکلات باشگاه بسته بودن پنجره نقل و انتقالات است و با توجه به 
اعتراضی که به دادگاه ورزش داشتیم، قرار است ظرف چند روز آینده مشخص شود و اگر باز 

نشود باید با بازیکنان فعلی به مصاف الدحیل برویم.

محمد پنجعلی :

الدحیلفوقالعادهقدرتمندیهستند
 یشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اینکه استقلال و پرسپولیس در یک چهارم نهایی 

لیگ قهرمانان آسیا به همدیگر نخوردند اتفاق خوبی برای فوتبال ایران محسوب می شود.
محمد پنجعلی درباره قرعه کشی مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا که باعث 
شد استقلال و پرسپولیس به ترتیب به مصاف السد و الدحیل قطر بروند گفت: اینکه تیم 
های ایرانی به همدیگر نخوردند اتفاق خوبی برای فوتبال ایران است. چون در اینصورت اگر 

استقلال و پرسپولیس بتوانند رقبای خود را شکست دهند می توانند به نیمه نهایی برسند.
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس درباره بدون باخت بودن الدحیل در بازی های فصل 
جاری لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: آنها تیم فوق العاده قدرتمندی هستند. در تمام 
پست ها بازیکنان بین المللی زیادی دارند. بودجه کلانی در اختیار خواهند داشت و برایشان 
مهم است که بتوانند این جام را فتح کنند. با این حال قلبا اعتقاد دارم پرسپولیس می تواند 
از سد این تیم بگذرد. وی ادامه داد: روزهای سختی در انتظار پرسپولیس است. به هر حال 
این باشگاه نمی تواند در پنجره نقل و انتقالات تابستانی شرکت کند. نباید برانکو را تنها 
گذاشت. او خیلی خوب توانسته است تاکنون مدیریت فنی تیم را انجام دهد. از این به بعد 
هم باید اجازه دهیم کارش را انجام دهد. الدحیل تیم جان سختی است اما نباید از حریف 
غول بزرگی بسازیم. توانایی بازیکنان پرسپولیس ستودنی است. پنجعلی در پاسخ به این 
سوال که آیا بازیکنان پرسپولیس در چنین شرایطی باید قید حضور در خارج از کشور را 
بزنند اظهار داشت: واقعا باید یک بازیکن با تمام وجودش بخواهد که پیراهن تیم با ارزشی 
همچون پرسپولیس را بپوشد. جایگاه اجتماعی که در این تیم دارند را هیچ کجای آسیا پیدا 
نمی کنند. ضمن اینکه در فوتبال حرفه ای هر اتفاقی ممکن است بیفتد و نباید یک بازیکن 
را به زور نگه داشت. ضمن اینکه نیمکت پرسپولیس نیز پرمهره است و اگر نخواهند در این 

تیم بمانند مطمئنا جانشینان مناسبی برایشان وجود خواهد داشت.

کریم باقری: 

هدفپرسپولیسقهرمانیدرآسیااست
مربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران گفت: هدف تیم ما قهرمانی در لیگ قهرمانان آسیا 
است و به همین دلیل فرقی نمی کند که با الدحیل مسابقه دهیم یا به مصاف تیم دیگری 

برویم. 
کریم باقری در خصوص مصاف پرسپولیس و الدحیل در مرحله یک چهارم نهایی لیگ 
قهرمانان آسیا اظهار داشت: بر خلاف برخی نظرات، رویارویی ما با الدحیل به هیچ وجه به 
خاطر بدشانسی نیست زیرا برای تیمی که به دنبال قهرمانی در آسیا است فرقی نمی کند 
با چه حریفی روبرو شود.  وی با بیان اینکه پرسپولیس از ابتدای مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا به دنبال پیروزی بود، ادامه داد: الدحیل در این فصل از رقابت های لیگ قهرمانان آسیا 
عملکرد بسیار خوبی داشت و در کنار این تیم، پرسپولیس نیز یکی از آماده ترین های لیگ 
قهرمانان آسیا و قهرمان لیگ برتر به حساب می آید. مربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران در 
بخش دیگری از سخنان خود ابراز امیدواری کرد که بزودی پنجره نقل و انتقالات باشگاه 

باز شود تا این باشگاه بتواند با جذب بازیکنان مورد نظر، با قدرت به مصاف الدحیل برود.
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: اما اگر این اتفاق هم رخ ندهد مطمئن 
باشید دست و پا بسته نخواهیم بود و تا آن زمان شرایط پرسپولیس بسیار بهتر خواهد شد. 
وی در خصوص مذاکره باشگاه پرسپولیس با بازیکنان خود نیز یادآور شد: باشگاه به دنبال 
حفظ تمام بازیکنانش است اما مطمئن باشید کسی را هم به زور نگاه نخواهد داشت. باید با 
حفظ بازیکنان مورد نظر؛ شرایط ایده آل خود را برای فصل آینده آماده کنیم.  کاپیتان اسبق 
تیم پرسپولیس در رابطه با اینکه گفته می شود او برای حفظ محسن مسلمان قرار است با 
برانکو ایوانکوویچ صحبت کند، اظهار داشت: در این باره فعلا با رسانه ها صحبت نخواهم کرد. 
باقری در رابطه با حضور 2 نماینده از ایران در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا، 
تصریح کرد: این اتفاق بسیار مثبتی است و خوشبختانه هر دو نماینده ایران توان صعود به 

مرحله نیمه نهایی را دارند.

برانکو هیچ ضمانتی به مهندس نمی دهد 

محسن مسلمان و دو راه حل با کلیدواژه "جدایی" 

محسن مسلمان روزسه شنبه در جلسه با مسوولان باشگاه اعلام کرد در صورتی 
قراردادش را تمدید می کند که شرایطش نسبت به فصل گذشته تغییر کند.

هافبک شماره 77 پرسپولیس نسبت به فصل شانزدهم، شرایط متفاوتی را در 
لیگ گذشته پشت سر گذاشت. هرچند عنوان بهترین پاسور لیگ نیز نتوانست 
او را در نیم فصل دوم از نیمکت جدا کند اما هواداران این تیم حمایت مناسبی 
از ستاره روی سکوها داشتند که به شدت از نگاه برانکو ایوانکوویچ دور شده بود.

اتفاقاتی که در لیگ هفدهم رخ داد باعث شد تا برانکو ایوانکوویچ کاملا این 
بازیکن را از برنامه هایش خارج کند و در نهایت نیز با دستیابی به دو عنوان 
قهرمانی لیگ برتر و سوپرکاپ به طور کامل نشان داد که همچنان تیمش متکی 
به ستاره نیست. سرمربی کروات سرخپوشان برای اینکه این ادعای خود را به 
طور کامل اثبات کند بدون اینکه فرصتی به محسن مسلمان در لیگ قهرمانان 
آسیا بدهد، توانست تیمش را به مرحله یک چهارم برساند. )مسلمان تنها 14 
دقیقه فرصت بازی در طول 8 بازی این تیم در لیگ قهرمانان فرصت یافته است(.

در روزهای پایانی زمزمه مذاکره محسن مسلمان با دیگر تیم ها خصوصا سپاهان 
اصفهان شدت گرفت و رفت و آمد او به این شهر نیز به شدت شایعات افزود. 
مسلمان که بارها در پاسخ به درخواست مدیران باشگاه برای تمدید قرارداد اعلام 
کرده بود نمی خواهد در تیمی که نیمکت نشین است به کارش ادامه دهد، فصل 
را به پایان رساند. این در حالی بود که بخشی از مطالباتش با تیم باقی مانده بود.
مسلمان روزسه شنبه  به باشگاه پرسپولیس رفت تا در حضور مدیران این 
تیم تکلیف مطالبات خود را روشن کند. مطالباتی که بخش عمده آن به دلیل 
بی انضباطی ها کسر شده بود اما باشگاه با توجه به محرومیت نقل و انتقالات به 

بازیکنان اعلام کرده بود در صورت تمدید آن با بخشش مواجه خواهند شد.
این پیشنهادی بود که روز سه شنبه نیز به محسن مسلمان از سوی حمیدرضا 
گرشاسبی داده شد؛ تمدید قرارداد و به واسطه آن بخشیده شدن جرایم و دریافت 
مطالباتش. مسلمان اما روی مواضع خود همچنان باقی ماند و به مدیر باشگاه 
اعلام کرد که نمی خواهد شرایط فصل گذشته را تکرار کند و نیمکت نشین شود. 

در این بین گرشاسبی قصد داشت با رفتار کدخدامنشانه مانع از جدایی این 
بازیکن و برطرف کردن کدورت های میان او و سرمربی تیمش شود و وعده داد 
در جلسه و گفتگویی با برانکو ایوانکوویچ این موضوع را برطرف خواهند کرد.در 
نهایت مقرر شد که رضا چلنگر، مترجم همیشه مورد اعتماد مرد کروات نیمکت 
پرسپولیس ماحصل این گفتگو و بحث ها را به اطلاع برانکو ایوانکوویچ برساند و 
پاسخ نهایی او را در این زمینه جویا شود. پاسخی که البته بعید است تفاوتی در 
آن نسبت به گذشته شکل گرفته باشد. برانکو که پیش از این نیز با حمیدرضا 
گرشاسبی در خصوص توصیه برای بخشش محسن مسلمان و بکار گرفتن او 
دچار چالش شده بود، احتمالا اینبار هم موضع گذشته خود را دنبال خواهد کرد.
در نهایت محسن مسلمان که زیر نظر برانکو ایوانکوویچ به دوران شکوفایی مجدد 
و دستیابی به شرایط ایده آل دست یافت در طول فصل اتفاقاتی را رقم زد که 
باعث شد سرمربی تیم او را از فلسفه تاکتیکی اش به طور کامل خارج کند.اکنون 
هافبک شماره 77 محبوب روی سکوها تنها دو راه حل با کلیدواژه جدایی پیش 
روی خود دارد؛ جدایی از نیمکت برای ادامه همکاری با پرسپولیس و یا اینکه 
جدایی از پرسپولیس برای ادامه مذاکرات با تیم هایی که خواهانش هستند.برانکو 
در خصوص اینکه چرا از مسلمان در بازی ها سود نمی برد به بی انگیزگی او در 
تمرینات اشاره کرده بود؛ جایی که او انتظار دارد او همانقدر که توان برای همراه 
کردن هواداران روی سکوها و فضای مجازی به خرج می دهد در تمرینات نیز 
به کار گیرد.اکنون مسلمان و باشگاه پرسپولیس در انتظار تصمیم نهایی برانکو 
ایوانکوویچ در این خصوص هستند و البته سرمربی سرخپوشان بارها در این باره و 
در لفافه پاسخ داده بود: " تیم ما برای فصل آینده شرایط مناسبی خواهد داشت. 
با آماده شدن بشار رسن و بازگشت احمد نوراللهی و امید عالیشاه تیم کاملی برای 
فصل آینده خواهیم داشت".این صحبت ها می تواند نشانه ای برای پایان همکاری 
مسلمان با پرسپولیس تلقی شود و برانکو در چنین شرایطی هیچ تضمینی برای 
جدایی او از نیمکت تیم نخواهد داد و این در حالی است که سرمربی تیم انتظار 
داشت تا بازیکنش با قبول اشتباهاتی که داشته تضمین دهد از رفتار گذشته 
فاصله خواهد گرفت و اکنون با اتفاقی برعکس خواسته اش مواجه شده و این 

بازیکن است که از او تضمین خواسته است.
 در صورت جدایی محسن مسلمان و عدم هماهنگی در اجرای خواسته های 
طرفین باید او را اولین ستاره تیم کهکشانی مدنظر امیر قلعه نویی دانست. 
سرمربی سابق استقلال که به سبک بازی این بازیکن علاقه شدیدی دارد و بارها 
خواهان به خدمت گرفتن او بود اما در این راه ناموفق مانده بود اکنون شرایط 
مناسبی برای مذاکره باشگاه سپاهان با او دارد. تیمی که می خواهد فصل آینده 
از دوران رکود فاصله بگیرد و جذب مسلمان می تواند بخش عمده ای از پلان 

بازگشت قهرمانانه آنها را شکل دهد. 
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سرمربی تیم فوتبال سپاهان با بیان اینکه بازیکنی از ذوب آهن 
در لیست او نیستند، به خط خوردن جنجالی چند ملی پوش 
اشاره کرد و گفت: 4 سال پیش حقیقی کجا بازی می کرد که 

فیکس تیم ملی در جام جهانی شد؟
امیر قلعه نویی درباره حضورش در تیم سپاهان بعد از یکسال 
کار در ذوب آهن به رادیو تهران گفت: این حرفهایی که می زنم 
عین واقعیت است. سال خوبی در ذوب آهن داشتم. از تک تک 
اعضای این تیم تشکر می کنم که در شرایط بد از من حمایت 
کردم. یکی از روزهای بد من روزی بود که 4 گل خوردیم و 
شرایط جدول خوب نبود ولی مجموعه ذوب آهن از من حمایت 

کردند و از آنها تشکر می کنم.
به خاطر دل مردم برگشتم

وی ادامه داد: خدا را گواه می گیرم اگر این جابجایی شده است 
برای دل مردم است. شاید من هم قابل نبودم. این سه روز خیلی 
تحت فشار روحی قرار گرفتم. مردم اصفهان از من درخواست 
داشتند. به گذشته برگشتم و دیدم در سپاهان هم شروع خوبی 
نداشتم ولی مردم حمایت کردند. هر سالی در اصفهان بودم 

طرفداران احترامم را نگه داشتند.
آسیا را رها کردم و به سپاهان رفتم

سرمربی سپاهان تاکید کرد: در ذوب آهن تیم را دوم تحویل 
دادم. اختلاف مالی آنچنانی بین سپاهان و ذوب آهن نبود.  الان 
هم تیم دوم را داده ام و  تیم چهاردهم را گرفته ام. هر مربی 
دوست دارد برند آسیایی داشته باشد ولی من به سپاهان رفتم.

قلعه نویی تاکید کرد: نهالی کاشتیم که بارور شد و نگرش ها 
عوض شد ولی با خدا معامله کردم! امیدوارم خدا هم کمک کند 

سپاهان را به جایگاه واقعی برسانم.
با خدا معامله کردم!

وی درباره اینکه سعید آذری اصرار داشت ذوب آهن کار را با 
قلعه نویی ادامه می دهد و گویا به خاطر مسائل مالی از ذوب 
آهن جدا شده است، گفت: اصلا بحث بودجه نبود. همه آنچه 
که ما خواستیم آذری و هیات مدیره انجام دادند. آن بالایی می 
داند من به خاطر مردم رفتم. از آذری تشکر می کنم. برنامه ای 
داده بودم به ذوب آهن که تا قبل از بازی با استقلال تمام بندها 
را انجام دادند ولی بعد از بازی آخر در فشار  روحی قرار گرفتم و 

گفتم با خدا معامله کنم!
امیدوارم لیاقت مردم اصفهان را داشته باشم

سرمربی سپاهان درباره اینکه منظورش از دل مردم چیست؟ 
گفت: بحث این است که مردم خواستند و گفتند تیم ما خوب 
نیست و بیا کمک کن! در فضای مجازی و صفحه شخصی من 
آنقدر آمدند و پیام دادند. ان شاءالله که لیاقت سپاهان و مردم 
اصفهان را داشته باشیم. ذوب آهن را تیم خودم می دانم. آنجا 

آرامش بود.
به محرم نویدکیا پیشنهاد دادم

وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر احتمال استفاده از محرم 
نویدکیا در سپاهان به عنوان مربی این تیم، گفت: من استقبال 
می کنم. همیشه بهترین مربیان دنیا از گواردیولا بگیر تا آنچلوتی 
کسانی بودند که در دوران بازیگری هافبک بازیساز بوده اند. شک 
نکنید علی کریمی هم مربی بزرگی می شود. محرم نویدکیا 
هم یک هافبک بازیساز بود. هرجا می روم دوست دارم اثرگذار 
باشم. محرم را می شناسم. این دیگر بستگی به خودش دارد. 
من پیشنهادم را داده ام. باید با خودش هم صحبت کنم. محرم 
به باشگاه حرفهایی زده و باید با او صحبت کنم ببینم درست 
بوده است یا خیر. این تیم برای محرم است. باید با بازیکنانمان 
نمادسازی کنیم. مثلا ابراهیم صادقی نماد سایپا شد. ذوب آهن 

هم با رجب زاده و قاسم حدادی فر این کار را کرد.
از خسرو بپرسید داشت کجا می رفت

سرمربی سپاهان درباره اینکه گفته می شود به دنبال انتقال 
کی روش استنلی مهاجم ذوب آهن به سپاهان است، خاطرنشان 
کرد: خیلی دوستان یکسری حرفها می زنند. سال اولی که از 
استقلال به سپاهان رفتم کدام بازیکن را بردم؟ حافظه جوان ها 
یاری نمی کند. خود خسرو و جانواریو نمی خواستند در استقلال 
بمانند. از خود خسرو بپرسید که کجا داشت می رفت. او گفت 
نمی خواهم در استقلال بمانم. خودش هم گفت اگر حتی شما 

مرا به سپاهان نبری، در استقلال نمی مانم.
قلعه نویی افزود: یک سئوال از شما دارم. آیا بازیکنی که آزاد 
شود، حق ندارید او را بگیرید؟ من کلی می گویم. راجع به ذوب 

آهن می گویم.
من جلوی تمدید قرارداد کی روش را نگرفتم

وی درباره این خبر که اعلام شده کی روش استنلی قصد 
داشته قراردادش را با ذوب آهن تمدید کند ولی شما برای 
جلوگیری از این کار وقت کُشی کرده اید، گفت: به روح مادرم 
چنین چیزی نیست. اینها مثل داستان خسرو حیدری و جانواریو 
است که برای آدم درست می کنند. آیا وقتی رفتم تراکتورسازی 
آندو و جاسم کرار را استقلال از تراکتور نگرفت؟ این جزو اصول 
حرفه ای است. یک باشگاه می خواهد تیمش را تقویت کند. 
استقلال هم دو ستون اصلی تراکتور را گرفت. آیا من جایی 

گلایه کردم؟ این کار حرفه ای است.
سرمربی سپاهان با بیان اینکه عده ای به نسل جدید دروغ می 
گویند، تصریح کرد: می گویند قلعه نویی وقتی به سپاهان رفت، 
بازیکنان را هم با خودش برد. خسرو می خواست جای دیگری 

برود ولی من او را به سپاهان بردم. 
لیست خریدی از ذوب آهن ندارم

قلعه نویی ادامه داد: من لیستی از ذوب آهن برای خرید ندارم 
ولی به مردم دروغ نگوییم. کسانی هستند که نه دین دارند نه 

خانواده، این حرفها را مطرح می کنند.
به پدیده زنگ زدم گفتم ایمانی را نگه دارید

وی در ادامه صحبتهایش به ذکر یک خاطره از جدایی اکبر 
ایمانی از پدیده پرداخت و گفت: رضا مهاجری )سرمربی پدیده( 
را روی خط بیاورید. اکبر ایمانی می خواست از پدیده جدا شود. 
او یک ماه قبلش با ما صحبت کرده بود چون بندی در قراردادش 
داشت که اگر قراردادش را نمی گرفت می توانست جدا شود. 
همان موقع ما زنگ زدیم مجید نوروزی که ایمانی می خواهد 
جدا شود. من به کادر پدیده گفتم پولی قرض کنید و بدهید تا 
این بند از قرارداد ایمانی خود به خود از بین برود و او در پدیده 
بماند. ما این کارها را در فوتبال کردیم ولی بازهم این حرف و 

حدیثها را ایجاد می کنند.
درباره »ساکت« زیاده روی کردم!

قلعه نویی همچنین به اتفاقات بازی ذوب آهن با استقلال و حذف 
ذوب از رقابتهای لیگ قهرمانان آسیا پرداخت. وی درباره اینکه آیا 
هنوز معتقد است محمدرضا ساکت دبیر فدراسیون فوتبال خواستار 
حذف کردن قلعه نویی بوده است؟ گفت: من نگفتم می خواهند 
حذفم کنند. آقای ساکت با سعید آذری تماس گرفت گفت شما 
چرا - در بحث دعوای کی روش و قلعه نویی - وسط آمدی. البته 
بنده در این مسئله زیاده روی کردم و باید صحت و سقمش را در 

بیاورم. آذری هم آدمی نیست که دروغ بگوید.
استقلال و پرسپولیس فیلتر جامعه هستند

سرمربی سابق ذوب آهن ادامه داد: من فیلم بازی با استقلال 
را دیدم. اعتقادم این است که به خاطر مشکلات سیاسی و 

اقتصادی و دلار 8 هزار تومانی، استقلال و پرسپولیس شده 
اند فیلتر جامعه! همین پنج سال پیش ما از آقای افشارزاده 
مدیرعامل وقت استقلال 100 میلیون خواستیم که به ما نداد. 
خدا نکند این نگاه سیاسی برداشته شود. آنوقت ببینید چه 

شرایطی برای دو تیم ایجاد می شود.
داور بازی با استقلال را که دیدم یقین کردم برنده نمی شویم

قلعه نویی ادامه داد: استقلال و پرسپولیس باید همیشه بالا 
باشند چون از آسیب ها جلوگیری می کنند. روز بازی استقلال 
با ذوب آهن هم همین اتفاق افتاد. داور را که دیدم یقین پیدا 
کردم برنده نمی شویم. خدا را شکر یکسری کارشناسان حقیقت 

را گفتند. اینها شرافت و عدالت را فدای فضای مجازی نکردند.
کجا به کی روش توهین کردم؟

سرمربی سپاهان همچنین به ماجرای تیم ملی و دعوای رسانه 
ای با کارلوس کی روش پرداخت و گفت: قبل از بازی )ذوب آهن 
با استقلال( گفتم چه خوب بود اسامی تیم ملی را بعد از بازی ما 
اعلام می کردند. کجا به کی روش توهین کردم؟ آیا این توهین 
است که بعدش هم یک مسلمانِ عمر و عاصی بیانیه بدهد و 

بگوید امیر قلعه نویی تو که بازی تیم ملی را ندیده ای!
وی تاکید کرد: من آن موقع آمریکا بودم و نمی توانستیم با 
هتل هماهنگ کنیم بازی ایران را نشان بدهد. بازی ایران و کره 
جنوبی اختلاف ساعت داشت و ما هم کانال تلویزیون نداشتیم! 
حتی با یکی از دوستانم هم برای تماشای بازی هماهنگ کردیم 
ولی خواب ماندیم. آن موقع در بیانیه می زنند تو بازی تیم 

ملی را ندید.
در تیم ملی ایثار کردم؛ حالا شدم غیر ایرانی؟!

قلعه نویی افزود:  آقای عمر و عاص! که ریشت ریشه ندارد؛ من 
که بدون قرارداد رفتم مالزی و یکسال سرمربی تیم ملی بودم و 
در رنکینگ آسیا هم اول شدیم؛ آن موقع ما ایثار کردیم به خاطر 
مردم ایران ولی حالا شما شدید ایرانی و مسلمان و ما شدیم غیر 

ایرانی و غیر مسلمان؟
5۰۰ میلیون خواستید تا ...

وی خطاب به فردی که او را مسلمانِ عمر و عاصی خطاب 
کرده بود، گفت: شما که از یک مدیر باشگاهی 40 میلیون باج 
می گیری؛ شما که وقتی یک باشگاه می خواست خصوصی 
سازی کند گفتی 500 میلیون می گیرم علیه آن باشگاه بد 

ننویسم.
رئیس فدراسیون نداشتیم سرمربی تیم ملی بودم

قلعه نویی مجددا به زمان سرمربیگری اش در تیم ملی اشاره 
کرد و اظهار داشت: چه کسی آمد مسئولیت فوتبالی را بگیرد که 
تعلیق بود و رئیس فدراسیون نداشت؟ شما ایرانی هستید. خدا 

را شکر ما مثل شما نیستیم که از خیلی چیزها استفاده کنیم.
۴ سال پیش علیرضا حقیقی کجا بود؟

وی به خط خوردن سیدجلال حسینی، سیدحسین حسینی 
و وریا غفوری از تیم ملی هم واکنش نشان داد. قلعه نویی گفت: 
من تاکنون راجع به این سه بازیکن دخالت نکرده ام. سه بازیکن 
خط خورده اند که دلم می سوزد و اگر نگویم حقم را ادا نکرده 
ام. این ربطی به من ندارد ولی ما 40 سال در این فوتبال بودیم. 
ایشان )کی روش( از سید حسین حسینی ایراد گرفته که ایشان 
بازی نکرده است. حسینی رکورددار کلین شیت در لیگ بود و 
در تیم ملی قرار نگرفت؛ پس 4 سال پیش علیرضا حقیقی کجا 

بود که برای تیم ملی در جام جهانی بازی کرد؟
غفوری اندازه سه بازیکن است

سرمربی سپاهان تاکید کرد: وریا غفوری که سمت راست با 
کیفیت بازی می کند.  اگر وریا را به خودتان به جام جهانی ببرید 

در واقع سه بازیکن با خودتان برده اید. سیدجلال حسینی هم 
می توانست در جام جهانی عصای دست سرمربی باشد. اینها به 

من ربطی ندارد.
همین بلا را با خسرو حیدری سرم آوردند!

قلعه نویی ادامه داد: می خواهم برای اولین بار بگویم. همین 
بلا را سر من )در زمان سرمربیگری استقلال( با خسرو آوردند. 
هر روز خسرو می آمد و در اینباره صحبت می کرد و می گفت 
من اینطوری هستم و آنطوری هستم. یک روز هم راجع به آن 
داستان صحبت می کنم.آقای تاج! آقایی که هرجا می رود و 

گل کاری اش مشخص است، نگذار در پیکره فدراسیون باشد.
ریش دارند ولی دین ندارند

وی گفت: دو سال گذشته تعاملمان این بود که تیم ملی 
آرامش داشته باشد. آدمی که دین و ایمان ندارد و فقط ریش 

می گذارد باید هم جوابش را بدهم.
هوادار واقعی تماس گرفت و معذرت خواهی کرد

سرمربی سابق ذوب آهن درباره هجمه ای که علیه او بعد 
از بازی رفت با استقلال در آسیا ایجاد شد و اینکه آیا هنوز 
از هواداران استقلال دلخور است؟ گفت: هوادار کسی بود که 
تماس گرفت و از من معذرت خواهی کرد. آنهایی که توهین 
کردند بچه هستند. من با استقلال زندگی کرده ام؛ از نداری 
و دسته سه بگیر تا قهرمانی در آسیا. من آنها را استقلالی نمی 
دانم. فرهنگ استقلال فرهنگ منطق و معرفت است. دو سه تا 
در فضای مجازی به بچه های دهه 80 خط می دهند. از آنها 

هم ناراحت نیستم.
از افتخاری گلایه دارم

قلعه نویی در پایان تاکید کرد: من از آقای افتخاری مدیرعامل 
استقلال گلایه دارم. ایشان مسلمان است. نباید به کسانی که 
از  دنبال سهم خواهی هستند اجازه بدهد به تیم بچسبند. 
طرفداران واقعی استقلال اصلا ناراحت نیستم ولی از مسئولانش 
ناراحتم. نباید بگذارند این آدمها به بدنه باشگاه استقلال بچسبند.

واکنش قلعه نویی به اظهارات کی روش درباره خط خوردن حسینی:

۴سالپیشحقیقیکجابازیمیکردکهفیکستیمملیشد

 مراسم قرعه کشی مرحله یک چهارم نهایی رقابت های فوتبال لیگ قهرمانان 
آسیا برگزار شد و تیم های استقلال و پرسپولیس به عنوان نمایندگان ایران حریفان 

خود را شناختند. 
مراسم قرعه کشی لیگ قهرمانان آسیا  در مقر کنفدراسیون فوتبال آسیا و با 
حضور نمایندگان هشت باشگاه راه یافته به این مرحله از ساعت  12:30 دیروز 
به وقت تهران آغاز شد و در پایان هشت تیم حاضر در این مرحله حریفان خود 

را شناختند.
تیم های صعود کننده از غرب آسیا

مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا در منطقه غرب، در حاکمیت تیم 
های ایرانی و قطری است. پرسپولیس و استقلال از ایران و السد و الدحیل از قطر 
غربی های صعود کننده به یک چهارم هستند و قرعه کشی این منطقه از میان این 

چهار تیم برگزار می شود.
تیم های صعود کننده از شرق آسیا

در شرق آسیا هم کره جنوبی با دو نماینده بیشترین تعداد تیم را در یک چهارم 
نهایی دارد. چونبوک هیوندای و سوون سامسونگ از کره جنوبی، تیانجین چین و 
کاشیما آنتلرز ژاپن چهار نماینده شرق آسیا هستند و قرعه کشی یک چهارم هم 

بین این تیم ها صورت می گیرد.
سخنرانی دبیرکل کنفدراسیون آسیا

»ویندسور جان« در این مراسم با اشاره به نحوه برگزاری مسابقات گفت: مراسمی 
که برگزار می شود نشان می دهد که کنفدراسیون آسیا در این مورد چقدر 
پیشرفت کرده است. از سال 2009 شرایط مسابقات متفاوت شد و جوایز مسابقات 
هم اضافه شد. ضمن اینکه تماشاگران بیشتری هم مسابقات را از نزدیک دیده اند. 

این فصل نتایج فوق العاده ای هم رقم خورده است. 
بیشترین جایزه را این دوره می دهیم

دبیرکل کنفدراسیون فوتبال آسیا با بیان اینکه در این دوره بیشترین جایزه را 
به تیم قهرمان می دهیم گفت: در پایان این فصل 4 میلیون دلار به تیم قهرمان 

خواهیم پرداخت. 
استقلال و پرسپولیس بهم نخوردند

* استقلال تهران - السد قطر 
* الدحیل - پرسپولیس 

براساس قرعه کشی صورت گرفته تیم فوتبال استقلال در بازی رفت میزبان 
تیم السد خواهد بود و بازی برگشت را در قطر برگزار خواهد کرد. تیم پرسپولیس 
هم بازی رفت را مهمان الدحیل است و بازی برگشت را در ورزشگاه آزادی برگزار 

خواهد کرد. 
زمان بازی های رفت و برگشت

دیدار رفت تیم های فوتبال استقلال و السد روز 5 شهریور و دیدار تیم های 

پرسپولیس و الدحیل روز 6 شهریور برگزار خواهد شد. دیدارهای برگشت نیز 
روزهای 26 و 27 شهریور برگزار خواهد شد. استقلال در دیدار رفت میزبان است 

و پرسپولیس مهمان الدحیل خواهد بود.
* کره ای ها بهم خوردند

* کاشیما آنتلرز ژاپن - تیانجین چین
* جونبوک موتورز کره جنوبی - سامسونگ کره جنوبی

پرسپولیس به مصاف الدحیل قطر می رود

استقلالمیزبانالسدشد
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ظهورآکنهدرهرقسمتبدننشانهچیست؟
با وجود این که محصولات مختلفی برای مراقبت از پوست در بازار وجود دارند، اما 
بیشتر ما می توان گفت که ضایعات و مشکلات پوستی به راحتی با یک پاک کننده یا 
لکه بر از بین نمی روند، حال هر چقدر هم که تبلیغات تجاری آنها متقاعد کننده باشند. 
اگرچه افراد بسیاری آکنه را با گرفتگی منافذ پوست یا عدم تعادل هورمونی مرتبط 
می دانند، اما ظهور ضایعات در بخش های مشخصی از پوست بدن می توانند بیانگر 
وجود مشکلات سلامت زمینه ای باشند و تنها در صورت بهبود این مشکلات، آنها نیز 
از بین می روند. بررسی موقعیت مکانی آکنه روی صورت برای تشخیص مشکلات 
سلامت به نام نقشه برداری چهره شناخته می شود که قدمت آن به هزاران سال پیش 
و دوران پزشکی چین باستان باز می گردد. اگرچه این روش در گذر زمان تکامل یافته 
است، اما شالوده اصلی آن همچنان دست نخورده باقی مانده است، به این معنی که با 
بررسی مکان ظهور آکنه می توانید مشکلات سلامت بالقوه درون بدن را کشف کرده 

و در نتیجه روشی مناسب برای برطرف کردن هم مشکل درونی و هم بیرونی بیابید.
به خاطر داشته باشید که نقشه برداری چهره یک روش علمی دقیق نیست و با 
مشاهده یک یا دو جوش در یکی از بخش های بدن نباید نگران مواجهه با یک مشکل 
سلامت جدی شوید. اما اگر آکنه مزمن به طور مکرر در یک مکان مشخص از بدن 

ظاهر می شود، بهتر است برای بررسی دقیق تر شرایط به پزشک مراجعه کنید.
دلایل مختلفی می توانند به بروز آکنه منجر شوند و افراد بسیاری نقش و اثرگذاری 
عوامل درونی، از میزان خواب تا کیفیت هوایی که تنفس می کنند، بر این شرایط را 
نادیده می گیرند. سلامت پوست هم به آنچه از بیرون با آن در ارتباط است و هم این 

که چگونه از اندام های درونی بدن خود مراقبت می کنید، بستگی دارد.
پیشانی

مشکلات گوارشی و استرس اغلب به طغیان ناگهانی آکنه روی پیشانی منجر می 
شوند. برای کمک به دفع سموم و بهبود گوارش نوشیدن آب را به جای نوشیدنی های 
کافئین دار و نمونه های بیش از حد فرآوری شده مد نظر قرار دهید. خواب شبانه به 
میزان حداقل هفت ساعت، نوشیدن آب فراوان و دنبال کردن یک رژیم غذایی متعادل 
می توانند به کاهش جوش های روی پیشانی شما کمک کنند. همچنین، عوامل 
موضعی می توانند در این زمینه نقش داشته باشند که سلامت پوست را تحت تاثیر 
قرار می دهد. کلاه و موهای خود را از روی پیشانی کنار بزنید تا اصطکاک و محصولات 

مراقبت از مو مانند نرم کننده ها موجب انسداد منافذ پوست نشوند.
گونه ها

ظهور آکنه نزدیک قسمت بالایی گونه ها با مشکلات تنفسی پیوند خورده است. از 
این رو، اگر به طور مکرر در شهرها پیاده روی می کنید یا هنگامی پایین بودن شیشه 
خودرو رانندگی می کنید باید توجه ویژه ای به پاکسازی صورت خود داشته باشید. 
حصول اطمینان از تمیز بودن هوای داخل خانه نیز می تواند به شما کمک کند. در 
همین راستا، می توانید از یک دستگاه تصفیه کننده هوا یا چند گیاه تصفیه کننده 
هوا استفاده کنید. شاید متوجه نباشید اما گونه های انسان در طول روز با چیزهای 
مختلفی در تماس هستند، از این رو پاکسازی اقلام اطراف شما می تواند در کاهش بروز 
آکنه روی گونه ها موثر باشد. ظهور آکنه روی قسمت پایینی گونه ها به طور معمول 
نشان دهنده بهداشت ضعیف دهان و دندان است، اما باکتری های سطحی نیز یکی از 
مقصران بزرگ هستند. اقلامی که به طور مکرر با صورت شما در تماس هستند، مانند 

تلفن همراه، برس های آرایشی و رویه متکاها را تمیز کنید.
T منطقه

منطقه T شامل ناحیه بین ابروها تا روی بینی و در نهایت چانه می شود. ظهور آکنه 
در این قسمت اغلب به واسطه اختلالات گوارشی یا آلرژن های غذایی رخ می دهد. 
برخی کارشناسان کاهش مصرف لبنیات، گوشت قرمز و فست فود و مصرف هرچه 
بیشتر سبزیجات برگدار را برای بهبود شرایط پوست در منطقه T توصیه می کنند. 
همچنین، تعداد غدد چربی پوست در این منطقه نسبت به بخش های دیگر صورت 
بیشتر است که احتمال طغیان آکنه در این منطقه را افزایش می دهد. پاکسازی پوست 
و استفاده از محصولات مراقبت از پوست که برای رفع انسداد منافذ پوست طراحی شده 
اند را فراموش نکنید. آکنه روی بینی به طور ویژه با کبد و کلیه پیوند خورده است، از 
این رو ظهور جوش ها در این قسمت می تواند نشان دهنده فشار خون بالا یا اختلال در 

عملکرد کبد باشد. از مصرف غذاهای بیش از حد تند و پر ادویه پرهیز کنید.
چانه

ظهور آکنه روی چانه نشانه ای از عدم تعادل هورمونی است. یک برنامه خواب منظم 
و رژیم غذایی سالم را دنبال کنید، اما اگر همچنان با مشکل آکنه روی چانه مواجه 
هستید با یک متخصص پوست و متخصص زنان مشورت کنید. مصرف قرص های 
ضد بارداری یا اسیپرونولاکتون ممکن است به بهبود این شرایط کمک می کند. برای 
ایجاد تعادل هورمونی مصرف چای نعناع و مکمل های امگا-3 نیز گزینه های خوبی 
هستند. افزون بر این، چانه را روی دست های خود قرار ندهید یا بیش از حد نیاز پوست 

این قسمت را لمس نکنید.
پشت، بازوها و ران ها

نوسانات هورمونی و ژنتیک اغلب در پس ظهور آکنه روی پشت، بازوها و ران ها قرار 
دارند. از این رو، کنترل آکنه در اینجا می تواند چالش برانگیز باشد. افزون بر این، رطوبت 
پارچه لباس به واسطه تعریق و تماس آن با پوست می تواند زمینه ساز تحریک و طغیان 
آکنه شود. فشار ناشی از حمل کوله پشتی یا کیف نیز می تواند موجب اصطکاک و 
ظهور آکنه شود. از این رو، لباس های تمیز و نه چندان تنگ بپوشید. همچنین به مواد 
تشکیل دهنده ژل های حمام، صابون ها، لوسیون های بدن، مواد شوینده و محصولات 
ضد آفتاب توجه داشته باشید تا در آنها مواد مسدود کننده منافذ پوست وجود نداشته 
باشد. توجه داشته باشید که لباس های نخی دارای درزها، دوخت ها و برچسب های 
تحریک کننده نباشند. اگر آکنه همچنان ادامه دارد، استفاده از پارچه های دیگر را مد 
نظر قرار دهید. کتان می تواند مواد شیمیایی تحریک کننده را جذب کرده و موجب 
طغیان آکنه در افرادی با پوست حساس شود. آکنه روی دست ها و پاها نیز به طور 
مرتب با راش های پوستی، روزاسه، یا فولیکولیت اشتباه گرفته می شود، از این رو در 

صورت تدام مشکل به پزشک مراجعه کنید.

یک سبزی عالی برای کنترل وزن

اگریکهفتهکرفسبخوریدچهاتفاقی
دربدنتانمیافتد

کرفس تُرد و تازه تقریباً 95 درصدش آب است اما از نظر تأثیری که روی بدن دارد 
شگفت انگیز است. شاید وقت آن باشد که این سبزی را وارد رژیم غذایی تان کنید.

کنترل وزن برایتان راحت تر می شود
کرفس بیشترش آب است اما ویتامین K و مواد معدنی زیادی نیز دارد. چیزی که در 
مورد کرفس باید به یاد داشته باشید این است که کالری منفی است، یعنی بدنتان برای 
گوارش کرفس، به کالری بیشتری از کالری ِ خود کرفس نیاز دارد. به منظور کاهش 
وزن می توانید خود کرفس را بخورید یا اینکه آب کرفس تهیه کنید که یک و نیم 

فنجان آن فقط 16 کالری دارد.
تسکین سوزش معده

ریفلاکس اسید معده به مری بیماری ای است که معمولاً به دلیل تغذیه ی نادرست 
یا بدهضمی روی می دهد. آب کرفس می تواند سوزش معده را فوراً تسکین بدهد و 
اسیدیته ی معده را تنظیم کند. البته این یک راه حل موقت است و باید برای درمان 

قطعی به پزشک مراجعه کنید.
درمان زخم معده

مطالعه ای در سال 2010 نشان داد کرفس حاوی نوع خاصی عصاره اتانول است که 
از بروز زخم در مخاط سیستم گوارشی جلوگیری می کند. کرفس دارای فلاوونوئیدها، 
تانین ها و عصاره ها و آلکالوئیدهایی است که تولید موکوس محافظ در داخل روده ها 

را افزایش می دهند.
خواص ضدالتهابی

کرفس خاصیت ضد کلسترول هم دارد که با تعدیل سطح کلسترول موجب 
جلوگیری از افزایش فشارخون نیز می شود.التهاب در بدن، یک واکنش ایمنی است 
که در پاسخ به عفونت یا تحریک صورت می گیرد و لزوماً چیز بدی نیست زیرا این 
شیوه ی بدن برای محافظت از شما در برابر شیوع عفونت است. اما گاهی باید التهاب و 
عوارض ناشی از آن را کنترل کنید و کرفس می تواند در این کار کمکتان کند چون هم 
خاصیت ضدالتهابی دارد و هم ویژگی آنتی اکسیدانی. ضمناً کرفس می تواند کاری کند 
که دندان هایتان سفیدتر جلوه کنند زیرا کلسیم دارد. خوب است بدانید محصولاتی که 
آب فراوانی دارند می توانند بدن را به خوبی هیدراته کنند مانند خیار )98 درصد آب( 

و البته کرفس )95 درصد آب(.
کمک به عملکرد گوارش

کرفس علاوه بر آب فراوان، فیبر زیادی هم دارد. فیبر طبیعی و فیتوشیمیایی ها 
می توانند دیواره های معده و روده ی کوچک را تحریک کرده و جلوی یبوست را بگیرند 
زیرا به حرکت های دودی کمک می کنند. کرفس به آنزیم های گوارشی کمک می کند 

مواد مغذی را تجزیه کرده و جذب خون کنند.
کاهش فشار و کلسترول خون

کرفس خاصیت ضد کلسترول هم دارد که با تعدیل سطح کلسترول موجب جلوگیری 
از افزایش فشارخون نیز می شود. کرفس باعث آرام سازی و شل شدن عضلات می شود 

و جریان پتاسیم و کلسیم را داخل و بیرون سلول ها بهبود می دهد.
همان طور که دیدید کرفس فواید زیادی برای سلامتی دارد که می توانند در عرض 

مدت کوتاهی یا حتی فوراً خود را نشان بدهند.

اگر هر بار می نشینید، استخوان ناحیه باسن در یک 
طرف یا هر دو باسن دردناک می شود و محل درد به 
لمس حساس است و اگر این درد را درست زیر استخوان 
نشیمنگاه در ناحیه پایین عضلات باسن احساس می کنید، 

شما مبتلا به بورسیت استخوان نشیمنگاه شده اید.
مایعی  از  که  هستند  کوچکی  کیسه های  بورس ها 
تاندون عضلات  که  جاهایی  در  و  شده اند  پر  لغزاننده 
به استخوان اتصال می یابند با قرار گرفتن میان تاندون 
و استخوان مانع بروز اصطکاک و فرسایش و در نهایت 

پارگی تاندون می شوند.
عضلات پشت ران، مسئول انجام کارهایی مانند دویدن، 
پریدن و لگد زدن در ورزش های رزمی هستند. هنگام 
با قدرت منقبض  انجام این کارها، عضلات پشت ران 
می شوند و فشار به محل اتصال تاندون آن ها به استخوان 
نشیمنگاهی وارد شده و سایش و فشار باعث التهاب و 

تورم بالشتک بین آن ها یعنی بورس می شود.
این  از  تکراری  به صورت  بیمار  که  زمانی  بخصوص 
عضلات کار می کشد مثلًا طولانی با گام های بلند می دود 
یا یک حرکت لگد زدن یا پریدن را به دفعات تمرین 
می کند. گاهی نشستن طولانی روی یک پله یا صندلی 

چوبی که سفت است هم باعث این مشکل می شود.

زمین خوردن روی باسن یا ضربه مستقیم به این ناحیه 
هم می تواند باعث بروز بورسیت استخوان نشیمنگاهی 

شود.
درد دائمی و حساسیت به لمس حتی شب، هنگام 
موارد  و در  این مشکل است  نشانه های حاد  از  خواب 
هنگام  خشکی  و  درد  یک  احساس  بیمار  خفیف تر، 
استراحت بعد از انجام فعالیت های دویدن و پریدن و ضربه 

زدن با پا خواهد کرد.
در صورتی که درمان فیزیوتراپی دیر شروع شود یا فرد 
به ورزش خود با این التهاب ادامه دهد مدت درمان ممکن 

است تا چند ماه طولانی تر شود
هم  زیاد  رفتن  بالا  پله  از  و  حد  از  بیش  رفتن  راه 
با  می شوند.  درد  این  باعث  که  هستند  فعالیت هایی 
پیشرفت بیماری ضعف در اندام تحتانی و سخت شدن 
راه رفتن در سربالایی و بالا رفتن از پله بروز می یابد. 
بیشتر افرادی که به این درد دچار می شوند طی چند 
هفته فیزیوتراپی بهبود می یابند و به ورزش و فعالیت 
گذشته خود برمی گردند.در صورتی که درمان فیزیوتراپی 
دیر شروع شود یا فرد به ورزش خود با این التهاب ادامه 
دهد مدت درمان ممکن است تا چند ماه طولانی تر شود. 
فیزیوتراپیست با ارزیابی بیمار ممکن است از مواردی 

همچون خشکی و محدودیت مفصل لگن آگاه شود که 
می تواند علت بروز این درد باشد.

کوتاهی عضلات پشت ران و باسن هم از دیگر عوامل 
است. ضعف  نشیمنگاه  استخوان  بورسیت  ساز  زمینه 
عضلات، تمرین بیش از حد، عدم اختصاص زمان کافی 
برای گرم کردن پیش از ورزش، مشکل در بالانس و توازن 
میان عملکرد عضلات مختلف در بدن، ضعف عضلات 
مرکزی و ثبات دهنده کمر و لگن و اختلاف طول هر 
دو پا، از دیگر عوامل مستعد کننده مفصل لگن در این 

آسیب هستند.
آموزش تمرین های کششی عضلات پشت ران مانند بالا 
آوردن پا با زانوی صاف در حالت خوابیده یا قرار دادن پا 
روی یک سکو توسط فیزیوتراپیست و تکرار آن در منزل 

می تواند برای کاهش علائم بسیار مؤثر باشد.
و  خوابیده  طاقباز  حالت  در  باسن  عضلات  کشش 
کشیدن یک زانو و سپس هر دو زانو داخل شکم هم 
تمرین مفید دیگری برای برداشتن فشار از روی بورس 

ناحیه نشیمنگاه است. 
تمرینات  و  ویو  شاک  پرتوان،  لیزر  زدن،  سوزن 
در  که  هستند  جدیدتری  درمان های  ثبات دهنده 

فیزیوتراپی استفاده می شوند.

بورسیت استخوان نشیمنگاه 

دردی که
 هنگام نشستن 

حس می کنید

یک متخصص بیماری های کلیوی :

باروزهگرفتنکبدچربخودرادرمانکنید
متخصص بیماری های کلیوی روزه داری را زمانی مناسب برای دریافت غذای 

کمتر، کاهش وزن و درمان کبد چرب دانست.
اکرم پور شمس متخصص بیماری های کلیوی در خصوص روزه داری برای 
افراد دارای کبد چرب دارند، اظهار کرد: این دسته از افراد باید از مصرف مواد 
غذایی چرب و شیرین خودداری کنند؛ نان، پنیر و سبزی با انواع میوه جات 
بهترین ماده غذایی برای این دسته از افراد است، پس از مصرف افطار و گذشت 

چند ساعت می توانند کمی شام سبک میل کنند.
سحری را سبک میل کنید تا چربی اضافی دریافت نکنید

این متخصص بیماری های کلیوی با اشاره به اینکه افرادی که کبد چرب دارند 
باید سحری سبک انتخاب کنند، عنوان کرد: افرادی که در ماه رمضان فقط به 
یک وعده غذا قانع هستند و فقط در زمان افطار کمی غذا میل می کنند و تا 
افطار بعد چیز دیگری مصرف نمی کنند، به سلامت بدن خود بسیار آسیب 
می رسانند، برای رعایت وزن و چربی هر چه تعداد مصرف غذا کمتر باشد بهتر 

می توان سلامت را تضمین کرد.
وی با تاکید بر اینکه روزه داران اگر به طور صحیح مواد غذایی مصرف کنند، 
مشکل کبد چرب آن ها بهبود می یابد، گفت: در روزهای ماه رمضان به دلیل 
اینکه افراد غذای کمتری دریافت می کنند، بهتر می توانند وزن خود را کاهش 
دهند؛ اگر این روزها را به درستی پشت سر بگذارند به سلامت آن ها بسیار 

کمک می شود و چه بسا بیماری آن ها بهبود یابد.
پور شمس در خصوص کبد چرب اظهار کرد: افراد برای متابولیسم سالم بدن 
خود، انرژی دریافت می کنند، زمانی که این انرژی بیش از حد دریافت شود 
در کبد انبار شده؛ یعنی کبد چرب زمانی اتفاق می افتد که ورودی ها در بدن 
زیاد باشد و خروجی کم، اولین گام در درمان کبد چرب این است که باید تعداد 

دفعات خروجی را افزایش داد.
با فعالیت بیشتر کبد چرب خود را درمان کنید

وی با تاکید بر اینکه ورزش در کبد چرب بهترین نوع درمان است، گفت: 
فردی که وزن زیادی دارد، باید تعداد دفعات ورودی را کاهش دهد؛ ورزش و 
فعالیت تند در کاهش چربی تاثیر گذار است، زمانی که فردی در طول روز، 
فعالیت 20 الی 30 دقیقه ایی داشته باشد، چربی ها در بدن او کم شده و بدنش 

رو به سلامتی پیش می رود. 
این متخصص بیماری های کلیوی با اشاره به نحوه چرب شدن کبد، ادامه داد: 
یکی از مهم ترین فعالیت های کبد، ذخیره سازی و سوخت و ساز چربی  در بدن 
است؛ انبار شدن چربی در سلول های کبدی می تواند به التهاب این سلول ها 
منجر شود، بیماری دیابت، مصرف مشروبات الکلی، بدغذایی و سوء تغذیه، 
داروهای ضد تشنج و مصرف بی رویه هورمون ها از جمله مواردی است که باعث 

می شود فرد به بیماری کبد چرب مبتلا شود.
پور شمس با بیان اینکه افرادی که کبد چرب دارند باید از مصرف فست فودها 
و غذاهای سرخ کردنی پرهیز کنند، گفت: فست فودها به دلیل روغن زیادی که 
در آنها به کار می رود، چربی مضاعفی دارند؛ این چربی در هر بار مصرف جذب 

کبد شده و به آن آسیب جدی وارد می کند.
چرا باید غذاها را آب پز کرد؟

وی ادامه داد: همچنین مواد غذایی سرخ کردنی مانند سیب زمینی و بادمجان 
بسیار روغن جذب می کنند و در نهایت سلامتی فرد را دچار مشکل می کند؛ 
لذا افراد باید در هنگام طبخ غذا آن ها را اول نیمه پز سپس سرخ کنند، از 
سبزیجات و موادی که فیبر دارند استفاده کرده و فعالیت خود را در طول روز 

داشته باشند.
نمک را در مواد غذایی خود کم کنید

این متخصص بیماری های کلیوی با اشاره به اینکه نمک در غذا باید مراعات 
شود چرا که در کبد تاثیربسیار منفی دارد، یاد آور شد: افراد در ماه رمضان 
باید از غذاهای کم نمک استفاده کنند؛ کنسروجات، غذاهای سرد و آماده 
نمک زیادی در آن به کار رفته است و مصرف آن ها برای سلامتی فرد مضر 

است.



گریه های کودکان دلایل متعددی از جمله: گرسنه بودن، درد داشتن و غیره 
دارد، اما والدین نمی توانند دقیق تشخیص دهند که دلیل اصلی گریه کودک 
چیست اکنون محققان "دانشگاه کالیفرنیا، لس آنجلس" )UCLA( یک برنامه 
بسیار جالب توسعه داده اند که هنگام گریه کودکان، والدین با استفاده از آن برنامه 

می توانند متوجه شوند که دلیل گریه او چیست و کودک چه می خواهد.
این برنامه "Chatterbaby " نام دارد و در ابتدا برای کمک به والدین ناشنوا 
طراحی شده بود که با استفاده از این برنامه بتوانند تشخیص دهند چه زمانی 
کودکشان گریه می کند و چه زمانی با صدای بلند سر و صدا می کند. این برنامه 
هم چنین می تواند برای والدین مبتلا به اختلالات شنوایی نیز مفید باشد زیرا 
والدین مبتلا به چنین اختلالی نمی توانند گریه کودک و بلند سر وصدا کردن او 

را از هم تشخیص دهند.
محققان دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس قصد دارند تا الگوریتمی را ایجاد کنند 
که این الگوریتم می تواند انواع گریه را از هم تشخیص دهد. این الگوریتم گریه های 

مختلف را به سه دسته تقسیم می کند: درد، گرسنگی و خستگی.
"آریانا اندرسون" )Ariana Anderson(، محقق ارشد دانشگاه کالیفرنیا لس 
آنجلس می گوید: به عنوان یک مادر، من می توانم به طور غریزی تنها با گوش 
دادن به صدای گریه فرزندم متوجه شوم که او چه می خواهد اما به عنوان یک آمار 
شناس، بر این باورم که آیا ما می توانیم یک الگوریتم توسعه دهیم که به صورت 

خودکار همانند گوش والدین عمل کند؟ بله قطعا ما می توانیم.
پس از آزمایش یک سری الگوریتم های مختلف بر روی بیش از 2000 نمونه 
گریه نوزاد، این سیستم در 90 درصد مواقع موفق به تشخیص درست علت گریه 
کودک شد. هر چند این سیستم هم اکنون نیز با دشواری می تواند تفاوت بین گریه 

از روی گرسنگی و سر و صدا کردن کودک را تشخیص دهد.
اندرسون افزود: این برنامه انواع فرکانس هایی که در گریه و الگوهای مختلف 
صداها و سکوت هستند، را بررسی می کند. به عنوان مثال، هنگامیکه صدای گریه 
توام با سکوت طولانی را می شنوید، می توانید تشخیص دهید که کودکتان فقط 
سر و صدا می کند اما هنگامی که کودکان درد دارند بی وقفه گریه می کنند و 

لحظات بسیار کوتاهی میان گریه شان سکوت می کنند.
البته این نکته را هم باید در نظر گرفت که هر کودکی به همان شیوه ی گفته 
شده ارتباط برقرار نمی کند، به همین دلیل است که برنامه هوشمند یک ویژگی 
جالب دارد که کاربران را قادر می سازد تا به این الگوریتم آموزش دهند تا صداهای 
خاص کودکشان را بهتر ترجمه کند. والدین می توانند کلیپ های صوتی از گریه 
کودکشان را ضبط و ضمیمه کرده و به سرور دانشگاه کالیفرنیا لس انجلس ارسال 

کنند تا دقت پیش بینی های این برنامه بهبود پیدا کند.
همچنین محققان قصد دارند گریه تعداد زیای کودک را جمع آوری کنند تا 

بتوانند اختلالات عصبی را از طریق صوت غیر طبیعی کودک تشخیص دهند.
" استیون شینکف" )Stephen Sheinkopf(، از دانشگاه براون معتقد است 
که با استفاده از ابزارهای مناسب، تنها با مطالعه بر روی گریه کودکان می توان 

بیماری هایی نظیر اوتیسم را در سنین کودکی تشخیص داد.
اندرسون می گوید: این مطالعه منحصر به فرد است، زیرا آزمایشگاه را به خانه 
کاربران می برد نه کاربران را به آزمایشگاه . این برنامه قابل دانلود برای هر دو 
سیستم عامل آی. ا .اس واندروید است و هرکسی که مایل به داشتن این برنامه 
است می تواند برنامه Chatterbaby  را دانلود کرده و پنج ثانیه از گریه کودک خود 

را ثبت و سپس آن را به پایگاه داده آپلود نماید.

ابداعزیستچاپگر3بعدیبرایچاپاپلیکیشنیکهگریهکودکانراترجمهمیکند!
بافتمصنوعی

علی خادم حسینی پژوهشگر ارشد دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس موفق به ابداع یک 
زیست چاپگر 3 بعدی برای چاپ بافت مصنوعی شده است که دارای دو ویژگی کلیدی 

است.
محققان دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس در حرکتی که می تواند روزی به پیوند اندام 
مصنوعی و درمان های پیشرفته بازسازی بافت منجر شود، به رهبری علی خادم حسینی، 
مهندس زیست پزشکی این دانشگاه، یک تکنیک جدید برای چاپ بافت های پیچیده 

بیولوژیکی با استفاده از مواد مختلف را توسعه داده اند. 
علی خادم حسینی محقق دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس)UCLA( یک زیست چاپگر 3 
بعدی ابداع کرده که دارای دو ویژگی مهم است. این چاپگر یک تراشه سفارشی میکروسیال 
و یک میکروآینه)آینه میکروسکوپی( دیجیتالی دارد. با استفاده از یک چاپگر 3 بعدی که 
به طور مخصوص تنظیم شده، وعده داده می شود که یک روز اندام مورد نیاز درمانی را 
بر اساس تقاضا ایجاد کند. پیوند عضو و دیگر درمان های بافت پیشرفته با چالش های 
پیچیده ای مواجه است، چرا که تعداد محدودی اهداکننده عضو یا منابع دیگر زیست مواد 
وجود دارد و حتی در بهترین حالت نیز اندام ها و بافت ها هرگز کاملا با گیرنده سازگار 
نیستند و ممکن است مناسب نباشند. ایده آل مهندسان زیستی این است که از منابع 
متعارف تامین عضو دور بمانند و اندام ها و بافت ها را در آزمایشگاه رشد دهند. این کار نه 
تنها برای جامعه پزشکی، مواد سالم و استریل را به صورت عرضه نامحدود فراهم می کند، 

بلکه به پزشکان و جراحان اجازه می دهد مشخصات مواد زیستی را به آنها اضافه کنند.
مشکل این است که بافت زنده با انواع مختلفی از سلول ها، عروق خونی، اعصاب و 
ساختارهای مکانیکی فوق العاده پیچیده همراه است. اگر سعی کنید یک قلب را در 
آزمایشگاه با مخلوط کردن مقداری از سلول های عضلانی قلب و مواد مغذی رشد دهید، 

نتیجه یک توده از سلول خواهد شد که به زودی تخریب می شوند.
روش جایگزین این است که یک داربست)شبکه( از مواد سازگار با محیط زیست مانند 
 )GelMA("و "ژلاتین متاکریلویل )PEGDA("دی کریلات )هیدروژل پلی )اتیلن گلیکول"
ایجاد کنید. این شبکه که ساختار بافت زنده را شبیه سازی می کند، مانند غضروف در 
بدن نوزاد عمل می کند. هنگامی که نوزاد به دنیا می آید، بیشتر اسکلت نوزاد متشکل 
از غضروف است که همراه با رشد و بلوغ نوزاد، با بافت استخوانی جایگزین می شود. در 
بافت مصنوعی، سلول های بنیادی به گونه ای تعریف می شوند که در داربست های ساخته 
شده رشد می کنند و جایگزین می شوند. یک روش برای ایجاد این داربست ها "استریو
لیتوگرافی")stereolithography( نامیده می شود که یک فرایند مبتنی بر نور است که 
در آن هیدروژل با سلول های بنیادی مخلوط شده و یک چاپگر 3 بعدی با یک پرتو 
نور باعث ایجاد مولکول ها و ایجاد سختی در ژل می شود. زیست چاپگر طراحی شده 
توسط علی خادم حسینی مبتنی بر این تکنیک است، اما همچنین شامل یک تراشه 
"میکروسیال")microfluidic( سفارشی است. این زیست چاپگر دارای ورودی های چندگانه 
است، بنابراین می تواند با بیش از یک ماده حاوی سلول در یک زمان چاپ کند. این چاپگر 
همچنین دارای یک آینه میکروسکوپی دیجیتالی ساخته شده از مجموعه ای از یک میلیون 
آینه است که مستقل از یکدیگر حرکت می کنند. طبق گفته دانشگاه کالیفرنیا لس آنجلس، 
در این آینه های خودکار یک الگو برای هر لایه که در حال چاپ است و در حالی که نور، 
ژل را شکل می دهد، ایجاد شده است. در حال حاضر، چاپگر از چهار "جوهر زیستی" 
استفاده می کند، اما این تعداد را می توان گسترش داد. تاکنون، این چاپگر برای ایجاد اشکال 
ساده، شبیه سازی 3 بعدی بافت عضلانی و بافت های هم بندی عضله با اسکلت و همچنین 
تومورهای جعلی همراه با عروق خونی استفاده شده است. علاوه بر این، بافت های تولید 
شده در بدن موش ها کار گذاشته شده و بدن موش  آنها را پس نزده است. خادم حسینی 
می گوید: بافت ها ساختارهای پیچیده ای هستند، بنابراین برای ساخت نسخه های مصنوعی 
از آنها که به درستی عمل کنند، ما باید پیچیدگی های آنها را دوباره ترسیم کنیم. رویکرد 
جدید ما راهی برای ساخت ساختارهای زیست سازگار ساخته شده از مواد مختلف است.  
این تحقیق که توسط اداره تحقیقات دریایی و موسسه ملی بهداشت تامین شده، در مجله 

Advanced Materials منتشر شده است.

یک شرکت آمریکایی، نخستین حسگر تنفسی 
جهان را برای تحلیل تنفس ورزشکاران ابداع کرده 

است.
انواع  در  عناصر  پیچیده ترین  از  یکی  تنفس، 
حتی  یا  و  ماراتن  دو  چه  یوگا،  چه  ورزش ها، 

بدنسازی است.
پوشیدنی  ابزار  تولیدکنندگان  تمایل  امروزه، 
هوشمند، تولید حسگرهای پیشرفته ضربان قلب، 
شتاب سنج و ارتفاع سنج است. در هر حال، بسیاری 
تنفس  تحلیل  برای  عناصری  فاقد  ابزار،  این  از 

هستند.
آمریکایی  شرکت  کمبود،  این  به  پاسخ  برای 
به  موسوم  جدیدی  ابزار   ،)Zansors( "زنسورز" 
"رسپا" )Respa( ابداع کرده  که نخستین حسگر 

تنفسی جهان است.
در  که  است  پیچیده  تحلیل گر  یک  ابزار،  این 
هنگام ورزش، الگوهای تنفسی را ردیابی می کند 
و برای کمک به ماندن در میزان مطلوب تنفس، 

هشدارهایی ارائه می دهد.
رسپا، مانند یک مربی کمک می کند که تمرینات 
یوگا را عمیق تر انجام دهید یا آموزش های ورزشی 

اپلیکیشن  کنید.  منتقل  بعد  مرحله  به  را  خود 
همراه این ابزار، داده های مربوط را جمع می کند 
و تحلیلی از ورزش های انجام شده ارائه می دهد؛ 
بنابراین می توانید هوشمندانه تر ورزش کنید و به 

اوج تناسب اندام برسید.
رسپا، چهار مدل متفاوت دارد که به این ترتیب 
 Respa Better( رسپا"  بهتر  "یوگای  هستند: 
 Respa( "تناسب اندام گلچین شده رسپا" ،)Yoga
 Respa( رسپا"  اندام  "تناسب   ،)Elite Fitness

.)Respa Coach( "و "مربی رسپا )Fitness
حسگر تنفسی، برای بهبود سلامت و تناسب 
اندام، مزایای بسیاری را در بر دارد. این حسگر، با 
جمع آوری صداهای حاصل از تنفس که از بینی 
سپس،  می کند.  کار  می شوند،  منتشر  دهان  و 
الگوریتم این محصول، داده های تنفسی جمع آوری 

شده را در زمان واقعی بررسی می کند.
زمان  هشدارهای  بر  علاوه  رسپا،  بهتر  یوگای 
و  شونده  تنظیم  خود  میکروفن  یک  واقعی، 

ورزش های تنفسی هدایت شده را در بر دارد.
تناسب اندام گلچین شده که تنفس را ردیابی 
می کند، یک میکروفن خود تنظیم و حسگر حرکت 

و ارتفاع دارد و هشدارهایی را در زمان واقعی ارائه 
می دهد.

که  شده  طراحی  طوری  رسپا،  اندام  تناسب 
اندام  تناسب  به  علاقمندان  برای  آن  از  استفاده 
سوخت  مطلوب  میزان  ابزار،  این  باشد.  ساده تر 
کالری را ردیابی می کند و هشدارهای زمان واقعی و 

میکروفن خودتنظیم را شامل می شود.
مربی رسپا که برای مربیان طراحی شده، دارای 
یک میکروفن خود تنظیم، حسگر حرکت و ارتفاع 

و ردیاب تنفسی است.
پوشیدن این ابزار،  بسیار ساده است و همه آنها 

قابلیت شارژ بی سیم و اتصال با بلوتوث دارند.
در حال حاضر، دانشمندان شرکت زنسورز، در 

انتظار ثبت اختراع خود هستند.

قرار است در شهر اکسفورد ایستگاه های شارژ الکتریکی خودرویی نصب 
شوند که به طور ناگهانی ظاهر می شوند و هنگامیکه به آنها نیازی نباشد، زیر 

زمین پنهان می شوند. 
به زودی در شهر اکسفورد نخستین ایستگاه شارژ سریع خودروی الکتریکی 
در خیابان ها نصب می شود.  شورای شهر اکسفورد بودجه ای معادل نیم 
میلیون پوند برای این ایستگاه های شارژ که ناگهان ظاهر می شوند اختصاص 
داده است. برای ساخت این سیستم  به 470 هزار پوند نیاز است که به وسیله 
یک اپلیکیشن فعال می شود. جالب آنکه هنگامیکه به این ایستگاه شارژ نیازی 
نباشد زیر زمین پنهان می شود. شرکت Urban Electric این ایستگاه های 
شارژ را می سازد.  به هرحال قرار است به طور آزمایشی 20 ایستگاه شارژ سریع 

در خیابان های مسکونی این شهر نصب شود.

ورزشکارآمدتربانخستینحسگرتنفسیجهان

ایستگاههایشارژخودرویبرقیکهناگهانظاهرمیشوند

متخصص جراح لثه با اشاره به اینکه فاصله کشیدن دندان تا کاشت ایمپلنت نباید 
طولانی شود، گفت: اغلب افراد زمانی اقدام به کاشت ایمپلنت می کنند که به دلیل 
گذشت زمان طولانی، استخوان به مرور زمان تحلیل رفته و از تراکم آن کاسته شده 
است. روح اله اعتمادی فر، متخصص جراح لثه در ارتباط با ایمپلنت اظهار داشت: 
استفاده از حفره استخوان فک پس از کشیدن دندان و جایگزینی پایه یکی از مناسب 
ترین شیوه های قراردهی ایمپلنت است که باعث می شود فرآیند جایگزینی دندان 
باحداقل زمان ممکن گردد وی تصریح کرد: البته جایگزینی همزمان ایمپلنت مستلزم 
آن است که دندان از دست رفته، عفونی نباشد و استخوان در اثر عفونت از بین نرفته 
باشد در چنین شرایطی بیمار حدود 8تا16هفته باید صبر کند تا عفونت لثه اش از 
بین رود سپس اقدام به کاشت ایمپلنت کند. این دندانپزشک یکی دیگر از مزایای 
ایمپلنت را حفظ موقعیت دندان ها دانست و افزود: وقتی دندانی کشیده می شود به 
طور طبیعی سایر دندان ها به دنبال پر کردن فضای خالی هستند و همین امر باعث 
کج شدن و خارج شدن از چیدمان اصلی و البته فاصله افتادن بین آنها می شود به 

همین دلیل باید پیش از تغییر موقعیت دندانها در فکین اقدام به قراردهی ایمپلنت 
کرد. وی با بیان اینکه نبود دندان باعث تحلیل استخوان فک می شود افزود: اغلب 
موارد بیماران زمانی اقدام به کاشت ایمپلنت می کنند که به دلیل تاخیر و گذشت 
زمان طولانی، استخوان به مرور زمان تحلیل رفته و تراکم و ارتفاع آن کاسته شده است 
در چنین شرایطی یا باید از ایمپلنت های پایه کوتاه استفاده شود و یا اینکه بیمار فرآیند 
استخوان سازی لثه )پیوند استخوان( را طی کند که این روند حداقل 4 ماه به طول 
خواهد انجامید، به همین دلیل همواره متخصصان تاکید می کنند که فاصله کشیدن 
دندان تا کاشت ایمپلت طولانی نشود. اعتمادی فر خاطر نشان کرد: ایمپلنت های 
دندانی علاوه بر بازیابی لبخند و توانایی غذا خوردن و صحبت کردن، باعث جلوگیری از 
تحلیل استخوان فک می شود. این دندانپزشک یادآور شد: بر اساس تحقیقات صورت 
گرفته جراحی ایمپلنت در بیش از 95 درصد موارد موفقیت آمیز است که این امر 
مبین کارآمدی این شیوه درمانی است و جامعه باید با حساسیت بیشتری نسبت به 

این موضوع توجه کنند.

متخصص جراح لثه:

آنچهدرموردکاشتایمپلنتبایدبدانید



اجتماعی6

شهردار اصفهان: 

ازرسانههاحمایتمیکنیم؛حمایتهابایددو
جانبهباشد

شهردار اصفهان در بازدید از مجتمع مطبوعاتی این شهر  با رسانه های واقع در این مجتمع 
دیدار و گفتگو کرد و قول حمایت از رسانه ها را داد.

دکتر قدرت الله نوروزي با تاکید بر لزوم ارتباط بیشتر رسانه ها با اداره کل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری گفت: اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداري در چند ماه گذشته 
برنامه هاي مختلف و به ویژه مناسبتي را  بر محور ایده و خلاقیت اجرا کرد به گونه اي که  

کمترین هزینه ها را نسبت به گذشته در برداشت.
نوروزی افزود: مدیر روابط عمومی اقدامات مهم و رویدادهای مختلفي را با کیفیت بهتر و 
هزینه کمتر نسبت به گذشته انجام داده و نیاز است که اصحاب رسانه این اقدامات را به گوش 
مردم برسانند و در کنار بخش رسانه اي ما بایستند و حمایت دو جانبه انجام شود. شهردار 
اصفهان در گام دوم از کتابخانه مجتمع مطبوعاتی، سالن اجتماعات، سالن توزیع نشریات و 
نماز خانه مجتمع نیز بازدید کرد. شهردار که در بسیاری از دفاتر رسانه ها با حضور بانوان 
مواجه شده بود ابراز خوشحالی کرد و به شوخی گفت " بانوان که به دنبال سهم 50 درصدی 
خود هستند در رسانه ها سهم آنها از 50 درصد هم بیشتر است". وي سپس ادامه داد: حضور 
بانوان در این شغل براي روشن ساختن افکار عمومي بسیار اهمیت دارد حتي مهم تر از قرار 

گرفتن آنها در پست هاي مدیریتي است.
به دنبال سرمایه گذار بخش خصوصی برای تکمیل سالن اجلاس هستیم

شهردار اصفهان پس از بازدید از دفتر سرپرستی روزنامه عصر آزادی به خبرگزاری تسنیم 
رفت و با درخواست سرپرست این خبرگزاري به پشت تریبون رفت و به سوال خبرنگار این 

رسانه مبني بر وضعیت پیشرفت پروژه سالن اجلاس سران پاسخ داد.
نوروزی در این مصاحبه گفت: پروژه سالن اجلاس در چند بخش سالن ها، هتل و بخش 
تجاری تقسیم می شود. وی با بیان اینکه دولت برای ساخت این سالن قول پرداخت 100 
میلیارد تومان اعتبار را داده بود، اما تنها 20 میلیارد تومان آن را پرداخت کرد، گفت: با توجه 
به توقف حمایت هاي دولتي هزینه هاي پروژه بر دوش شهرداري سنگیني کرده و زمان بهره 
برداري از آن به طول انجامیده است.شهردار اصفهان با بیان اینکه 260 میلیارد تومان اعتبار 
برای اتمام پروژه سالن اجلاس سران نیاز است، گفت: تا قبل از مدیریت جدید شهرداري این 
پروژه تنها 58 درصد پیشرفت فیزیکي داشت اما در 8 ماهه گذشته 10 درصد پیشرفت را 
در این پروژه شاهد بوده ایم، البته از این وضعیت راضي نیستیم چرا که پروژه سالن اجلاس 
را مجموعه اي واحد مي دانیم که باید تمام بخش ها در آن لحاظ شود.وی ادامه داد: هتل و 
مجموعه تجاری سالن اجلاس به بخش خصوصی واگذار شده است که تاکنون فقط هفت 
درصد پیشرفت داشته، از این رو درصدد هستیم هتل و مجموعه تجاري را از این وضعیت 
نجات دهیم.نوروزی تصریح کرد: به دنبال سرمایه گذار بخش خصوصی هستیم تا بخش هاي 
تجاري سالن اجلاس را واگذار کنیم و بگوییم سالن اجلاس به معناي واقعي بهره برداري مي 
شود.وی تأکید کرد: پروژه سالن اجلاس یک پروژه سنگین است و حتی اگر اعتبارات لازم 
فراهم بود و فعالیت ها مستمر ادامه پیدا مي کرد، سه سال زمان نیاز داشت تا به بهره برداري 
برسد.شهردار اصفهان در پاسخ به سوال خبرنگار تسنیم مبنی بر اینکه آیا امیدي به تأمین 
اعتبار حمایت هاي پرداخت نشده دولت وجود دارد، گفت: بي شک دولت توان تأمین اعتبار 

ندارد و راهکار رفع این مشکل تعامل با بخش خصوصي است.
شرکت نمایشگاهها شاه راه مهم توسعه گردشگری است

نوروزی همچنین از نشریه فریاد کوهستان، دفتر سرپرستی روزنامه کار و کارگر و 
خبرگزاري مهر بازدید کرد و در پاسخ به خبرنگار مهر در خصوص پیشرفت پروژه نمایشگاه 
بین المللي اصفهان گفت: بخش اعظم سهام پروژه نمایشگاه متعلق به شهرداري اصفهان 
است و از روزي که مدیریت آن تغییر کرده تاکنون، بر اساس اخبار واصله و بازدیدي که 
انجام شده در توسعه و ساخت و سازها، فعالیت هاي خوبي انجام شده است.وی ادامه داد: 
نمایشگاه فعلی نیز رونق خوبی پیدا کرده و هر روز برنامه هاي مختلفي در آن برگزار مي شود.
شهردار اصفهان اظهارکرد: با توجه به سیاست های شهرداری در راستای توسعه گردشگری در 
اصفهان، شرکت نمایشگاهها یکي از شاه راه هاي مهم براي رسیدن به این هدف است.نوروزی 
تصریح کرد: تأمین مالی پروژه با مشکلاتی رو به رو است، از این رو باید شرکا با هم تعامل 
بهتري داشته باشند تا تعهدات به موقع انجام شود و پروژه پیشرفت خوبي داشته باشد. گفتنی 
است  در این دیدار ایمان حجتی مدیر کل ارتباطات و امور بین المل، علیرضا صادقیان مشاور 
راهبردي و دستیار اجرایي شهردار و مهرداد قسمتي مدیر تدارکات و پشتیباني شهرداري 

اصفهان، دکتر قدرت الله نوروزي را همراهي کردند. 

مدیر نگهداري و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان  خبرداد

پایانزودترازموعدتعمیراتاساسيدوواحد
شرکتپالایشنفتاصفهان

مدیر نگهداري و تعمیرات شرکت پالایش نفت اصفهان  گفت : تعمیرات اساسي واحدهاي 
آیزوماکس و هیدروژن شماره 2 و تصفیه گوگرد  شرکت پالایش نفت اصفهان زودتر از موعد 

پیش بیني شده به پایان رسید.
علیرضا قزویني زاده  ضمن  بیان این مطلب اظهارداشت :  پیش بیني تعمیرات اساسي 
همزمان این واحدها 40 روز کاري اعلام گردیده بود ، اما  با تلاش  همکاران،  به 36 روز 
کاهش یافت که این موضوع موجب گردید زمان تعمیرات  4 روز کاهش یافته و روزانه 
حدود 17 میلیارد ریال سود و صرفه اقتصادي براي پالایشگاه اصفهان به همراه داشته باشد. 
قزویني زاده  افزود: در این دوره از تعمیرات،  براي نخستین بار در کشور قطعات داخلي و  
کاتالیست رآکتورهاي واحد آیزوماکس، به طور کامل تعویض گردد که  با توجه به اجراي این 
پروژه،  کیفیت تولیدات واحد نیز به نحو چشمگیري افزایش یافته است. وي با اشاره به اینکه 
در تعمیرات اساسي ، تعداد 2400 دستور کار در قالب فعالیتهاي مهندسي عمومي،پالایش  
بازرسي فني و تعمیرات اساسي صادر شده، اظهار داشت: این تعمیرات با صرف 150 هزار 
نفر ساعت محقق شد. مدیر نگهداري و تعمیرات پالایشگاه اصفهان در خصوص تعمیرات 
اساسي واحد تصفیه  گوگرد نیز گفت : تعمیرات این واحد، 15 روز پیش بیني شده بود که به 
دلیل توجه ویژه این شرکت به مسائل زیست محیطي، تمام تلاش خود را براي کاهش این 
مدت زمان نمودیم ، به طوري که این تعداد روز را به 13 روز  کاهش دادیم. در این تعمیرات 
تعویض بویلر 901و همچنین 2 دستگاه از مبدلهاي اصلي انجام گردید . وي همچنین به 
تعمیرات ژنراتور برق شماره 4 واحد آب و برق و بخار شرکت پالایش نفت اصفهان اشاره کرد و 
ادامه داد:  پیش بیني مي شود  تعمیرات این واحد نیز تا اواخر خرداد ماه به پایان برسد. گفتني  
است  برنامه انجام تعمیرات اساسي روي این واحدها با در نظر گرفتن کلیه شرایط عملیاتي 
، در فواصل زماني3 ساله پیش بیني مي گردد ، هم اکنون شرکت پالایش نفت اصفهان 24 
واحد عملیاتی دارد که تعمیرات اساسی هر یک از واحدها ، بر اساس برنامه زمان بندی، به 
صورت جداگانه یا همزمان انجام می شود. همچنین تمامي پرسنل داخلی و پیمانکاری درگیر 
 HSE در تعمیرات اساسی، قبل از آغاز به کار تعمیرات، دوره آموزشی ایمنی را زیر نظر اداره
پالایشگاه اصفهان گذرانده اند. بدین سبب خوشبختانه تا کنون شاهد بروز حادثه ای نبوده ایم 

زیرا اولویت اول مسئولان اجرایی این پالایشگاه ایمنی و برنامه ریزی تعریف شده است.

مدیرعامل آبفای استان عنوان کرد؛

مدیریتمصرفآببایدبهیکاصل
دربینمردمتبدیلشود

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: بسیج به عنوان بازوی توانمند نظام 
می تواند کمک شایانی به سازگاری جامعه با شرایط کم آبی داشته باشند.

دکتر علی جان صادق پور در نشستی که با حضور رئیس سازمان بسیج مهندسین صنعتی 
استان قم برگزار شد در سخنانی با اشاره به نقش تأثیرگذار بسیج در جامعه اظهار داشت: 
بسیج در طول حیات طیبه خود در عرصه های مختلف اعم از دفاع از مرزهای ایران اسلامی، 

فعالیت های جهادی، اقدامات فرهنگی و... منشأ خیرات و برکات برای کشور بوده است.
وی همچنین بحث کمبود آب در کشور را مورد تاکید قرار داد و با اشاره به لزوم نهادینه 
کردن فرهنگ استفاده درست از آب در جامعه، نقش بسیج را در این زمینه نیز بسیار 
مهم ارزیابی کرد و گفت: بسیجیان به عنوان بازوی توانمند نظام می توانند کمک شایانی به 
سازگاری جامعه با شرایط کم آبی داشته باشند. دکتر صادق پور سازگاری با کم آبی را سیاست 
اصلی وزارت نیرو در رویارویی با بحران کمبود آب اعلام و خاطرنشان کرد: در همین راستا 
امیدواریم با همکاری بسیج و سازمان های مردم نهاد بتوانیم این تفکر را در جامعه نهادینه 

کنیم که حتی الامکان در مصارف خود صرفه جویی و از مصرف غیرضروری پرهیز کنند.
وی با بیان اینکه مدیریت مصرف آب باید به یک اصل در بین مردم تبدیل شود، ابراز داشت: 
هر کس باید به سهم خود در این زمینه گام بردارد که در این راه اقشار مختلف مردم به ویژه 

بسیج نقش تعیین کننده ای بر عهده دارند.
رئیس سازمان بسیج مهندسین صنعتی استان قم نیز در این جلسه با اشاره به نقش آفرینی 
بسیج در مسائل مختلف جامعه اظهار داشت: با توجه به شرایطی بحرانی آب در کشور، بسیج 
وظیفه خود می داند در این برهه حساس به کمک وزارت نیرو آمده و آنچه در توان دارد زمینه 

فرهنگ سازی مصرف بهینه آب به کار گیرد.
حسین نیکوکلام با اشاره چالش های پیش روی کشور در بحران آب تاکید کرد: این موضوع 
وظیفه ما را در خصوص آگاه سازی مردم نسبت به صرفه جویی و اصلاح الگوی مصرف 

سنگین تر می کند.

اتحاد و همبستگی ملی، رمز آزادسازی خرمشهر 

آزادسازی خرمشهر؛ سند ایستادگی و ایثار ایرانیان 

سوم خرداد یادآور حماسه ای تاریخ ساز در سرزمین کهن ایران زمین است. روزی 
که فرزندان غیور این سامان با دلاوری های خویش، برای دیار خرمشهر خسته از 
اسارت، شمیم خوش آزادی را به ارمغان آوردند و با دمیدن صبح ظفر، خونین شهر 

سرافراز دوباره در آغوش وطن جای گرفت. 
رزمندگان اسلام در عملیات سرنوشت ساز و تعیین کننده بیت المقدس که از 
مهم ترین نبردها در دفاع مقدس محسوب می شود با حضوری مقتدرانه در برابر 
تجاوزگران حزب بعث ایستادند و با اثبات برتری نظامی خویش متجاوزان و حامیان 

آنان را به حیرت واداشتند. 
دلاورمردان ارتش، سپاه و بسیج در عملیاتی مشترک به نام بیت المقدس در 
ساعت 30 دقیقه بامداد 10 اردیبهشت 1361 هجری خورشیدی با رمز »یا علی 
بن ابیطالب)ع(« از محورهای اهواز، خرمشهر و دشت آزادگان حمله ای سراسری و 
بزرگ را علیه مواضع دشمن آغاز کردند که آزادسازی خرمشهر به عنوان هدف از 

اجرای این عملیات مشخص شده بود.
آزادسازی خرمشهر نماد پیروزی اراده استوار جوانان این مرز وبوم بر دسیسه 
دشمنان و بدخواهان نظام اسلامی به شمار می رود. به همین مناسبت پژوهشگر 
گروه اطلاع رسانی ایرنا به گفت وگو با »مهران طهماسبی« جانشین و معاون 

هماهنگ کننده نمایندگی ولی فقیه در سازمان بسیج مستضعفان پرداخته است. 
*رمز موفقیت رزمندگان در آزادی خرمشهر

رزمندگان اسلام پیش از آغاز عملیات بیت المقدس، تجربه ای خوبی را در جریان 
سه عملیات گذشته به دست آورده بودند و با استفاده از این تجربه ها طراحی 
هوشمندانه ای را برای آزادسازی خرمشهر انجام دادند که ویژگی های استثنایی از 
جمله عبور از رودخانه و غافلگیری دشمن داشت تا اینگونه رژیم بعثی را در شرایطی 
دشوار قرار دهند. نیروهای دشمن تصور طراحی و اجرای عملیاتی را از این منطقه 
خاص نمی کردند. سرعت عمل، پایداری و عبور نیروهای خودی از رودخانه کارون 
به غافلگیری دشمن انجامید و رزمندگان با استفاده از این برتری ها موفق شدند، 

مواضع خویش را استحکام بخشند. 

*پایداری ایرانیان در برابر هجوم بی وقفه دشمن
با آغاز عملیات بیت المقدس، حملات دشمن برای دفع این آفند ایران شروع شد 
و نیروهای خودی حداقل به مدت یک هفته در وضعیت محاصره قرار گرفتند اما 
پایداری آنان در این منطقه، سبب شد تا عقب نشینی نکنند که این امر به کنترل 
عملیات و حفظ حالت آفندی ایران انجامید تا نیروهای ایران بتوانند عملیات را در 

مراحل بعد ادامه دهند و پیش ببرند.
*اتحاد و همبستگی ملی، رمز آزادسازی خرمشهر

پس از فرار بنی صدر به مرور تفرقه ای که وی تلاش می کرد تا در صفوف نیروهای 
نظام ایجاد کند از میان برداشته شد و تمام نیروهای مسلح در اتحاد و همبستگی 
کامل به رویارویی با دشمن بعث شتافتند و فرماندهی مشترک برای اجرای عملیات 

آزادسازی سرزمین های اشغال شده، تشکیل شد.
در جریان عملیات بیت المقدس و آزادسازی خرمشهر نیز نیروهای عمل کننده 
در این حماسه با هماهنگی بی نظیر به ایجاد قرارگاه های مشترک پرداختند و 
رزمندگان ارتش، بسیج و سپاه هنگام اجرای عملیات با یک فرماندهی مشترک در 
قرارگاه به پیاده سازی طرح های عملیاتی همت گماشتند. این نیروها در زیرمجموعه 
یک قرارگاه تیپ هایی از ارتش و سپاه با یکدیگر در منطقه ای به وسعت 30 
کیلومتر عملیات مشترک انجام دادند و توانستند منطقه اشغال شده را آزاد کنند. این 
تجلی همدلی در فرماندهی، طراحی، هدایت و اجرای عملیات ناشی از یک وحدت 
قلبی، عملی، رفتاری و کلامی در نیروهای مختلف بود و این وحدت در جبهه های 
حق علیه باطل به مردم منتقل می شد و ایرانیان نیز به حمایت از رزمندگان می 

پرداختند.
*هدف رژیم بعث از اشغال خرمشهر

دشمن با این تصور که به راحتی خواهد توانست بخش هایی از ایران را اشغال 
کند، تجاوز به مرزهای کشورمان را آغاز کرد و در این شرایط خواسته هایی داشت 
که برخی از آنها راهبردی و شماری عملیاتی بود. به عنوان مثال این رژیم ادعا می 
کرد که اروندرود باید به طور کامل به عراق واگذار شود که خواسته ای عملیاتی به 

شمار می رفت و همچنین صدام آرزوی ژاندارمی منطقه حساس خاورمیانه را به 
عنوان آرمانی بزرگ برای خود ترسیم می کرد تا با پیروزهای که در جریان جنگ با 
ایران به دست خواهد آورد تمام اعراب به او اعتماد کنند و از قدرت نمایی وی اطاعت 

و حمایت به عمل آورند.
بدین ترتیب اشغال خرمشهر به عنوان نماد خوزستان، برای وی از اهمیت خاصی 
برخوردار بود. در نهایت با تحمیل این شکست و آزادسازی خرمشهر، دشمنان ایران 
ناامید شدند که به صدام نمی توان اعتماد کرد اما با این وجود با توجه به ماهیت 
استبدادی و استعماری این حکومت ها، آنها راهی جز پشتیبانی از رژیم بعث نداشتند 
و برای جلوگیری از سقوط و شکست کامل این رژیم در جنگ، موضع بی طرفی خود 

را به طرفداری از رژیم بعث تبدیل کردند.
*نقش تاثیرگذار معمار انقلاب در هدایت رزمندگان

امام خمینی)ره( در پیامی که پس از آزادسازی خرمشهر خطاب به فرماندهان و 
رزمندگان صادر فرمودند در جمله مشهور خود مبنی بر این که »خرمشهر را خدا 
آزاد کرد.« به نقش نصرت الهی در این پیروزی تعیین کننده پرداختند و بارقه ای 
از امید را در ارتباط با به حق بودن جهاد ایران علیه متجاوزان به جبهه های جنگ 

به وجود آوردند. 
یکی از ویژگی های امام راحل در هدایت جنگ تحمیلی، دادن آزادی عمل به 
فرماندهان بود. گاهی اوقات فرماندهانی مانند امیرسپهبد صیاد شیرازی و سردار 
محسن رضایی زمانی که با بن بست هایی برخورد می کردند با مراجعه به امام 
خمینی)ره( از ایشان کسب تکلیف می کردند تا راهکار و چاره ای بیابند اما امام)ره( 
خیلی صریح می فرمودند که خودتان تصمیم بگیرید و این اعطای اختیار و اعتماد 
کردن به فرماندهان از جمله رموز بسیار مهم و اساسی بود که معمعار بزرگ انقلاب 
در پیشبرد و هدایت عملیات به کار می بستند و این جز استثناهای تاریخ به شمار 
می رفت که یک رهبر به این بزرگی و با اقتدار به فرماندهان اختیار کامل بدهند و 
یکی از نقش های بسیار کلیدی امام خمینی)ره( در پیروزی عملیات بیت المقدس، 

اطمینان و حمایت از فرماندهان به شمار می رفت.
*دستاوردهای بزرگ عملیات بیت المقدس

هدف این عملیات، مبنی بر آزادسازی خرمشهر در نهایت محقق و به نماد مقاومت 
ایرانیان تبدیل شد، همچنین منطقه ای به وسعت یک کشور در این حماسه به 
آغوش وطن بازگشت و رزمندگان، سرزمینی نزدیک به پنج هزار کیلومتر را از وجود 
دشمنان پاکسازی کردند. دستاورد دیگر این که رژیم بعث تمام مواضع مهم خود را 
در خوزستان از دست داد و این پیروزی در ادامه روند جنگ سبب شد تا رزمندگان 
اسلام انگیزه لازم را برای دفاع از کشور بیابند و دشمنان فهمیدند که امکان و توان 

رویارویی با نیروهای انقلابی را نخواهند داشت.
*نیروهای مسلح؛ آماده پاسخ گویی به تهدیدات

به طور قطع تمام فرماندهانی که امروز مسوولیت دفاع از این نظام و انقلاب را 
برعهده دارند یا در دفاع مقدس حضور داشته اند یا آن که به طور کامل از آن 
الگوگیری کرده اند و از سبک این پیروزی ها و موفقیت ها در اداره امور و سازماندهی 
ها بهره می برند. اکنون نیروهای مسلح ایران در موقعیت بسیار خوبی قرار دارند و 
از استحکام لازم و اقتدار کافی برخوردارند و آماده اند تا پاسخی کوبنده به هرگونه 
تجاوز و دست اندازی بدهند و هر نوع تهدیدی را در نطفه از میان ببرند. آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنی مهم می فرمایند: »ما خرمشهرها در 
پیش داریم.« این جمله از معنا و مفهومی عمیق برخوردار است هم می تواند مفهوم 
مقاومتی داشته باشد بدین معنی که با هجوم متجاوزان به مرزهای ایران، مردم 
خرمشهر با مقاومت در برابر آنها ایستادگی کردند تا شهر سقوط نکند و این مساله 
یکی بزرگترین حکایت ها و درس های شجاعت و پایداری ملت تاریخ ساز ایران را 
به تصویر کشید و هم مفهومی را در خصوص پیروزی های که آزادسازی خرمشهر 
برای ایرانیان تداعی کرد در ذهن ایجاد می کند. بنابراین این روز تاریخی باید قدر 
دانسته شود و با یادآوری این حماسه بزرگ، ارزش ها و فرهنگ ایثار و شهادت را 

به نسل جوان انتقال داد. 

پنجشنبه -3 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4564

هر ساله با آغاز ماه مبارک رمضان، مردم قم به صورت 
دستگاه  و  خیریه  های  تشکل  قالب  در  یا  و  خودجوش 
حمایتی، رنگین کمانی از مهرورزی را به نمایش می گذارند 
و با کمک های مادی و معنوی از محرومان تلاش می کنند 

هیچ سفره افطاری در این ماه الهی خالی نماند. 
مردم قم که همواره در عرصه های کمک به محرومان 
و نیازمندان جامعه حضوری پر رنگ دارند، در ماه مبارک 
رمضان گوی سبقت را از همه می ربایند و براساس آمار 
را  کشور  سطح  در  مردمی  های  کمک  حجم  بیشتری 

برمبنای جمعیت، به خود اختصاص می دهند. 
درماه مبارک رمضان، بیشترخانه های قم به کانون جمع 
آوری کمکهای مردمی تبدیل می شود و هر فرد می کوشد 

درحد توان خود ارزاق مورد نیاز محرومان را تامین کند. 
اوج شکوه این مهربانی در شب های قدر با حضور گسترده 
مردم قم در طرح های حمایتی همچون اکرام ایتام نمایان 
بارگاه ملکوتی  این زمان مردم قم در کنار  می شود؛ در 
از  حمایت  و  سرپرستی  )س(  معصومه  فاطمه  حضرت 
فرزندان یتیم را می پذیرند و نشان می دهند، همان گونه که 
آموزه های دینی از قم سرچشمه می گیرد، مردم قم درعمل 

به این آموزه ها نیز الگو هستند. 
دراین رابطه مدیرکل کمیته امداد امام خمینی قم گفت: 
بالاترین سرانه پرداختی به ایتام در کشور متعلق به قم است 
و هر یتیم زیر پوشش ماهیانه سه میلیون و 470 هزار ریال 
به حسابش واریز می شود، در حالی که این عدد به طور 

میانگین در کشور یک میلیون و 500 هزار ریال است. 
به گفته اکبر میرشکار ، 2 هزار و 555 تن از خیران در 
استان قم حامی طرح محسنین)حمایت مالی از کودکان با 
سرپرست ناتوان( و 19 هزار و 486 تن نیز حامی یتیمان 

هستند. 
جلوه دیگری که در ماه مبارک رمضان در شهر مقدس قم 
خودنمایی می کند، گسترده شدن سفرهای افطار به صورت 
جمعی و با حضور پرشور مردم روزه دار است که بیشتر 
در فضای معنوی اماکن مقدس مانند حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران، صورت می گیرد. 
نگاهی به آیین های مردم قم در ماه مبارک رمضان نشان 
می دهد، وحدت جاذبه اصلی این برنامه هاست؛ تمام اقدام 
هایی که در طول این ماه شریف درقم انجام می شود،رویکرد 
جمعی دارد و همه اقشار مردم از طبقات مختلف اجتماعی با 
دیدگاه های متفاوت سیاسی، دور یک سفره افطار جمع می 

شوند و روزه خود را باز می کنند. 
مردم قم همچنین در این ایام، رساندن غذای نذری به 
نیازمندان را در اولویت برنامه های خود قرار می دهند و 
در گوشه و کنار شهر به خصوص در مناطق حاشیه نشین، 
چادرهای پخش غذا برای وعده افطار به چشم می خورد تا 

همه مردم بتوانند روزه خود را با غذای گرم باز کنند. 
* گسترده شدن سفرهای افطار جمعی در قم 

هزار تن مهمان سفره حرم حضرت معصومه)س( می شوند 
در همین رابطه معاون فرهنگی آستان مقدس حضرت 
معصومه )س( گفت: در ماه رمضان امسال، 300 هزار تن 
از زائران و مجاوران حرم کریمه اهل بیت)س( مهمان سفره 

کریمانه آن حضرت می شوند. 
زمینه  دراین  فلاحی،  صفر  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اظهار داشت: هرشب 10 هزار افطاری ساده در صحن ها 
و شبستان های حرم و چهار هزار افطاری در مهمانسرای 

حضرت معصومه)س( توزیع می شود. 
مقدس  مسجد  در  افطاری  های  بسته  *توزیع 

جمکران 
مدیر پشتیبانی و خدمات زائران مسجد مقدس جمکران 
نیز به ایرنا گفت: بر اساس سنت سال های گذشته، امسال 

نیز بسته های افطاری میان نمازگزاران حاضر در این مکان 
مقدس توزیع می شود. 

اسماعیل بخشعلی افزود: این بسته ها بلافاصله پس از اقامه 
نماز مغرب در اختیار روزه داران قرار گرفته و آنان در مسجد 

مقدس جمکران روزه خود را افطار می کنند. 
به گزارش ایرنا،وی بیان کرد: تعداد بسته های افطاری 
توزیع شده در میان نمازگزاران مسجد مقدس جمکران 
متناوب است و براساس جمعیت حاضر در مسجد صورت 

می گیرد. 
وی ادامه داد: به طور میانگین هر شب یک هزار و 500 
بسته افطاری میان نمازگزاران مسجد مقدس جمکران توزیع 
می شود که این رقم در برخی شب ها کمتر و در برخی زمان 
ها به دلیل برنامه های مناسبتی و حضور گسترده زائران 

بیشتر است. 
* پذیرایی از زائران در بقاع متبرکه قم 

حسینی  اسماعیل  سید  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مقدم؛ مدیرکل اوقاف و امور خیریه قم نیز در این رابطه 
گفت: در راستای اجرای برنامه های طرح ضیافت الهی در 
افطاری ساده در 20  استان، سفره های  امامزادگان  بقاع 
بقعه متبرکه قم، برپا می شود و روزه داران حاضر در این 
اماکن مقدس می توانند از پذیرایی درنظر گرفته شده برای 

بازکردن روزه خود در وقت افطار استفاده کنند.
* اجرای طرح همای رحمت طی ماه رمضان در قم 

معاون داوطلبان جمعیت هلال احمر قم به ایرنا گفت: 
طرح همای رحمت هلال احمر با کمک های انسان دوستانه 
خیران و داوطلبان با جمع آوری کمک های نقدی و غیر 

نقدی ایشان طی ماه مبارک رمضان در قم اجرا می شود. 
امیرحسین علیمردانی، بیان کرد: این طرح با هدف تهیه 
سبدهای کالا، برپایی سفره های مهمانی و توزیع غذای گرم 
بین نیازمندان با همت و مشارکت خیران، احزاب، داوطلبان، 
موسسه های خیریه، خانه های داوطلب هلال احمر در 
سطوح مساجد، اداره ها و کارخانه ها، اتحادیه ها و اصناف 

ترتیب می یابد. 
وی ادامه داد:طرح همای رحمت با بهره گیری از باورهای 
دینی،فرهنگی و ملی جهت تقویت حس نوع دوستی، توسعه 
مشارکت های مردمی و تقویت مسئولیت اجتماعی در بین 
آحاد مختلف با استفاده از سرمایه های غنی اجتماعی از 

جمله خیران و داوطلبان به مرحله اجرا گذاشته می شود. 

معاون داوطلبان جمعیت هلال احمر قم با اشاره به جمع 
آوری کمک های نقدی و غیر نقدی در این طرح گفت: 
هر ساله از نیمه ماه شعبان با هدف شناسایی خیران و 
مددجویان نیازمند فرآیند اجرای طرح آغاز و کمک ها در 
قالب های مختلف جمع آوری می شود و با حفظ کرامت 

انسانی در اختیار نیازمندان قرار می گیرد. 
* هزار تن از بن کارت های حمایتی بهره مند می 

شوند
امام  امداد  توسعه مشارکت های مردمی کمیته  معاون 
خمینی)ره( قم در گفت و گو با ایرنا، بیان کرد: بر اساس 
برنامه ریزی های صورت گرفته به منظور کمک به اطعام 
نیازمندان استان، 37 هزار مددجوی کمیته امداد از بن کارت 
های حمایتی برای تهیه سبد اقلام غذایی مورد نیاز خود، 

بهره مند می شوند.
اکبر رشیدی افزود: مبلغ تعیین شده این بن کارت ها برای 
خانواده های یک و دونفره، یک میلیون ریال و برای خانواده 
های سه نفره و بیشتر یک میلیون و پانصد هزار ریال است.

وی بیان داشت: هزینه پیش بینی شده این طرح، 27 
میلیارد ریال است که امیدواریم با کمک خیران و مردم 

استان، در کوتاه ترین زمان تامین شود.
وی ادامه داد: در کنار این طرح، عده ای از مردم علاقه 
دارند اقلام خوراکی مورد نیاز مددجویان را تامین کنند که 
در این رابطه 10 هزار کیسه همیان مولا در سطح شهر و 
مصلای نماز جمعه توزیع شد تا خیران کمک های خود را 
در داخل آن قرار داده و برای رسیدن به دست نیازمندان در 

اختیار کمیته امداد قرار دهند.
رشیدی گفت: کمیته امداد استان قم همچنین آماده است 
در زمینه توزیع غذای گرم و یا برپایی سفرهای افطار در ماه 

مبارک رمضان نیز با خیران همکاری لازم را داشته باشد.
وی ادامه داد: در روز بیست و یکم ماه مبارک رمضان، 
برنامه گسترده ای برای حمایت از مددجویان و جلب کمک 
های مردمی از سوی کمیته امداد امام خمینی )ره( قم در 
میدان آستانه برگزار می شود و همه مردم استان می توانند 

به سهم خود در این برنامه خیریه مشارکت کنند.
20 هزار و 592 خانوار با جمعیت 35 هزار و 539 تن در 
استان قم زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی)ره( هستند 
که 2.8 درصد از جمعیت کل استان را شامل می شود؛ از 
این تعداد 15 هزار و 820 خانوار فقط کمک های موردی 

دریافت می کنند. 
همچنین 13 هزار و 730 زن که 11 هزار تن از آن ها 
سالمند بالای 60 سال و پنج هزار و 570 زن مطلقه هستند 
که همگی سرپرست خانوار می باشند و 625 خانواده زندانی 
نیز از جمله خانواده های زیر پوشش کمیته امداد قم است. 
یک هزار و 624 بیمار صعب العلاج، 588 بیمار زمین گیر، 
58 بیمار سرطانی و 137 فرد مبتلا به بیماری خاص از دیگر 

افراد زیر پوشش کمیته امداد قم است.
* فراهم بودن فرصت اطعام نیازمندان در مراکز 

بهزیستی
همچنین معاون مشارکت های مردمی بهزیستی استان 
قم در این مورد، گفت: به منظور بهره مندی از فیوضات 
و برکات ماه مبارک رمضان و بهار قرآن، این نهاد به عنوان 
واسطه خیر بین نیازمندان واقعی و بانیان خیر آماده جلب و 
جذب نذورات و خیرات نیکوکاران و همشهریان محترم در 

این ماه می باشد.
احمد حیدری افزود : این اداره کل همچون سنوات گذشته 
با اجرای طرحهای مختلفی در مراکز متعدد بهزیستی با 
محوریت فرهنگ سازی و آشنائی مردم با خدمات بهزیستی 
و گسترش فرهنگ مهرورزی به منظور اکرام و اطعام ایتام، 
کودکان بی سرپرست و خانواده های نیازمند در خدمت 

جامعه هدف بهزیستی می باشد. 
وی با اشاره به روشهای اجرائی این امر، بیان کرد: حضور 
مسولان، مدیران و خیرین و صاحبان اصناف و کارخانجات 
استان در مراکز بهزیستی و منازل مددجویان و گستراندن 
سفره های کریمانه افطار با حفظ کرامت اقشار تحت پوشش، 
تقبل هزینه اطعام و افطار مددجویان در سالن های پذیرائی، 
تقبل هزینه تامین سبد های کالا و خواروبار ویژه مددجویان 
های  سفره  گستراندان  و  بهزیستی  مددجویان  دعوت   ،
کریمانه در مساجد و اماکن پذیرائی و در نهایت تقبل هزینه 
های تهیه و توزیع غذا بین مددجویان را از برنامه های این 

معاونت اعلام کرد . 
معاون مشارکتهای مردمی بهزیستی با اشاره به آمادگی 
کلیه مراکز بهزیستی در سطح استان جهت بازدید شهروندان 
و جمع آوری کمکهای نقدی و غیرنقدی مردم نوع دوست 
کارت 6104337894899390  کرد شماره  اعلام  استان 
مشارکتهای مردمی بهزیستی و سامانه #9090*741* آماده 

دریافت کمکهای نقدی همشهریان گرامی است. 

گسترده شدن سفرهای افطار جمعی در قم 

تجلیچشمهمهرورزیمردمقمدرماهرمضان






